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رئیس کل بانک مرکزی:

دلار از مبادلات 
سیاحتی حذف می شود

تخصیص سهام عدالت به 
جاماندگان با تایید دولت 

استقرار ۳۰ رایزن 
بازرگانی تا پایان سال

kasbokarnews paper 
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سرمقاله

راهكار کنترل 
قیمت مسكن

مســكن تبدیل بــه یك 
كالای ســرمایه ای شــده 
اســت. راه ارزان شــدن و 
ایجاد ثبــات قیمت در بازار 
مســكن، تبدیل شــدن آن به یك بازار مصرفی 
اســت و راهــكار آن اخذ مالیات های ســنگین 
اســت. برای جلوگیری از افزایش قیمت مسكن، 
حاكمیت بایــد ورود جــدی به این بــازار كند. 
متأسفانه هر سال شــاهد افزایش قیمت مسكن 
هستیم و هر سال نیز مسئولین اظهار امیدواری 
می كنند قیمــت كاهش پیدا كنــد درحالی كه 
 می توان با قانــون مالیات بر عایــدی، قیمت ها 

را كنترل كرد.

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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بهره وری بالا 
در زیست بوم استار تاپی

دولت سیزدهم برای ساماندهی مسكن مصمم است

صدور برگه های مالیاتی برای خانه های خالی
صفحه3
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اعتبارات  مشاغل خانگی 2۰  برابر  شد
راه اندازی  16۰ هزار کسب  وکار  خانگی

به عقیــده بســیاری، بخش خصوصی بــه دنبال 
جمع آوری ثروت و سرمایه است و به منافع جمعی 
كاری ندارد و به عقیده بسیاری دیگر، بخش دولتی 
به دلیل بهــره وری كم، منابع را هــدر می دهد؛ اما 
دانش بنیان ها یك تفاوت بــزرگ با هر دوی این ها 
دارند. به گزارش فارس، بحث های پیرامون بخش 
خصوصی و دولتی، همواره از بحث هــای داغ و پر 
سابقه در اقتصاد بوده است. به عقیده بسیاری، بخش 
خصوصی به دنبال جمع آوری ثروت و سرمایه است و 
به منافع جمعی كاری ندارد و به عقیده بسیاری دیگر، 
بخش دولتی به دلیل بهره وری كــم، منابع را هدر 
می دهد؛ اما بین بخش خصوصی و كسب وكارهای 
اســتارت آپی و دانش بنیان نیز تفاوت های عمیقی 
وجود دارد كه عمدتا ناشی از ماهیت كسب وكارهای 
نوپای نوظهور است. زیست بوم نوآوری متشكل از 
تعداد زیادی تیم های استارت آپی است كه دور هم 
جمع شده اند تا محصولی ارزش آفرین خلق كنند. 
از آنجایی كه هر نوع نوآوری دارای ریسك بالاست، 
در ابتدا سهم كوچكی از بازار نصیب هر استارت آپ 
می شود و حتی هر سرمایه گذاری را قانع نمی كند كه 
تأمین مالی این نوآوری هــا را انجام دهند. از طرفی 
اگر ارزشی خلق نشــود، اقبالی از سوی مشتریان و 
متقاضیان نیز وجود نخواهد داشــت. این تیم های 
كسب وكاری معمولا تعدادی از افراد تحصیل كرده 
هســتند كه ســعی دارند خروجی تحصیلات و یا 
ایده هایشان را به محصول یا خدمت با ارزش تبدیل 
كنند. در ابتدا ممكن اســت ارزش دارایی های این 
تیم ها به حدی نرسد كه بانك ها را قانع كند كه به 
آن ها وام دهند و كار خود را توسعه دهند. در مقابل، 
هسته اولیه یك شركت بزرگ خصوصی را معمولا 
یك یا چند فرد سرمایه دار یا دارای اعتبار نزد بانك ها 
و مؤسسات مالی تشكیل می دهند و محصول آن ها 
نیز لزوما با ارزش بالا نیست. مالكان و صاحبان این 

شركت ها در برخی موارد از...

اجتماعی

معاون بیمه ای سازمان تامین اجتماعی با اعلام این 
خبر كه بیش از ۷۴ هزار كارفرمای كارگاه های كوچك 
و متوسط مشمول بخشودگی جرائم بیمه ای شدند، 
گفت: مجموع میزان بخشودگی كارفرمایان در این 
طرح معــادل رقمی بیــش از ۱۱۰۰ میلیاردتومان 

بوده است.
طرح بخشودگی جرائم بیمه ای كارفرمایان سازمان 
تامین اجتماعــی در حالــی به منظــور حمایت از 
كارگاه های فعال تولیدی، صنعتی، معدنی، خدماتی، 
اصناف و شركت های دانش بنیان از اول خرداد ماه به 
مدت سه ماه اجرا شد كه به موجب آن كافرمایانی كه 
به دلیل »تاخیر در پرداخت حق بیمه« و »تاخیر در 
ارسال لیست ماهانه كاركنان شــاغل در كارگاه ها« 
مشمول پرداخت جریمه نقدی  شدند، مشمول این 

طرح شدند.
كارفرمایان شــركت های تولیدی، صنعتی، معدنی 
و اصناف یا شــركت های دانش بنیان در شرایطی از 
مزایای بخشــودگی جرائم بیمه ای استفاده كردند 
كه این كارگاه ها جزء كارگاه های كوچك و متوسط 
باشــند؛ یعنی تعداد كاركنان آن تا ۱۰۰ نفر باشد. 
البته بهره مندی از طرح بخشــودگی جرائم بیمه ای 
كارفرمایان با شروطی همراه بود؛ یكی از شروط، بحث 
تعداد نیروی كارفرمایان عنوان شــد؛ به گونه ای كه 
تعداد نیروها نباید نسبت به لیست حق بیمه اسفندماه 
۱۴۰۱ كاهش یافته یا تعدیل نیرو صورت گرفته باشد.
همچنین اگــر كارفرمایــان بدهی های خــود را با 
بهره مندی از بخشــوگی جرایم تقسیط كنند، باید 
تا پایان دوره تقســیط نیروی خود را حفظ كنند یا 
افزایش دهند، چراكه سیستم های سازمان تا پایان 

زمان پرداخت اقساط ، تعداد نیروها را كنترل می كند.
از دیگر شروط این بود كه تفاوت كارفرمایانی كه در 
طول دو سال گذشته از بخشودگی جرائم برخوردار 
شده اند نسبت به سایر كارفرمایانی كه تاكنون از این 
بخشودگی اســتفاده نكرده اند این است كه از زمان 
تقسیط باید تا ۲سال نیروی انسانی كارگاه را حفظ 
و كاهش نیروی كار نســبت به لیست اسفند ۱۴۰۱ 

نداشته باشند.
به گفته وی، حدود ۱۸۰ هزار كارفرما برای بخشودگی 
جرائم بیمه ای درخواست كرده بودند كه بیش از ۷۴ 
هزار نفر مشمول بخشودگی شدند؛ بخشی از آن ها به 
صورت نقدی و بخشی به صورت اقساطی پرداخت 
كردند اما مجموع میزان بخشودگی كارفرمایان در 
این طرح معادل رقمی بیــش از هزار میلیاردتومان 

بوده است.
معاون بیمه ای سازمان تامین اجتماعی در پاسخ به این 
سوال كه آیا استقبال از طرح بخشودگی جرائم بیمه ای 
كارفرمایان خوب بوده است یا خیر؟ توضیح می دهد: 
كار خوبی كه امســال توسط دولت برای بخشودگی 
جرائم بیمه ای كارفرمایان اجرا شد، اجرای دو شرط 
»حفظ اشتغال« یا »افزایش اشتغال« همراه بود، زیرا 
هدف دولت و سیاست های كلان جامعه این است كه 
اشتغال حفظ شود و به دلیل اینكه این شرایط وجود 
داشت، این بخشودگی شامل كارگاه هایی شد كه فعال 
بوده باشند، اشتغال را حفظ و در برخی مواقع افزایش 
دهند. البته آمارهایی كه از سیستم می گیریم نشانگر 
این بوده است كه تعداد بیمه شدگان اجباری با رشد 
خوبی همراه بوده است و انتظار می رود تا پایان سال 

میزان اشتغال افزایش یابد.

»ســید مصطفی حســینی« قاری كشورمان، 
نفر نخست مسابقات بین المللی قرآن كریم در 
اندونزی شد. مســابقات بین المللی قرآن كریم 
در اندونزی شــامگاه دیروز در شهر كالیمانتان 
جنوبی به كار خود پایان داد. »ســید مصطفی 
حسینی« قاری جوان كشورمان كه با همكاری 
اداره كل تبلیغ ســازمان فرهنــگ و ارتباطات 
اسلامی، ســازمان اوقاف و امور خیریه و رایزنی 
فرهنگی جمهوری اسلامی ایران به این دوره از 
مسابقات اعزام شده بود، موفق شد، رتبه نخست 

بخش تلاوت این رقابت ها را از آن خود كند. این 
دوره از مسابقات با حضور كشورهای عضو آ سه آن 
و تعدادی از كشورهای اسلامی كار خود را آغاز كرد. 
این مسابقات به همت جمعیت »الحفاظ و القرآء« 
وابسته به سازمان اسلامی نهضت العلماء اندونزی 
در دو رشــته تلاوت و حفظ 3۰ جزء قرآن كریم 
ویژه آقایان برگزار شد. ۱۰۰ شركت كننده از داخل 
اندونزی و نمایندگانی از كشورهای ایران، برونئی، 
هند، مالزی، تایلند، تایوان، پاكستان و بنگلادش در 

این مسابقات با یكدیگر رقابت كردند.

خطیب نماز جمعه تهران گفت: حضور ۴میلیون ایرانی 
در این حركت عظیم سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و 
دینی، آفریننده حماسه ای بزرگ بود. حجت الاسلام 
سید محمدحســن ابوترابی فرد خطیب نماز جمعه 
تهران، در خطبه های اول نماز جمعه این هفته تهران، 
ضمن گرامیداشت یاد شهدای ۱۷ شهریور ۱3۵۷، 
آیت الله طالقانی و شهید مدنی، گفت: كنگره عظیم 
و بی نظیر اربعین با مختصات ویژه آن با حضور حدود 
بیست میلیون نفر از مسلمانان و آزادی خواهان جهان 

شكوهِ انقلاب تاریخ ساز عاشورا را به نمایش گذاشت.
وی افزود: حضور بیش از ۴ میلیون ایرانی در این حركت 
عظیم سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و دینی، آفریننده 
حماسه ای بزرگ بود؛ نقش دولت و ملت عراق در خلق 
این رویداد استثنائی بركسی پوشیده نیست. از مردان و 
زنانی كه شوق تكریم زائران را داشتند و به احترام آنان 
به خدمت ایســتادند و از هیأت ها و موكب های ایران 
اسلامی، به ویژه از مردم شریف كردستان ایران و عراق 

تشكر می كنیم.
خطیب نماز جمعه این هفته تهران ضمن تشــكر از 
برنامه ریزی ها و زحمات دولتمــردان ایران و عراق 
به ویژه فراجا در موسوم اربعین امسال، تصریح كرد: 
حضور گســترده مردم تهران در راهپیمایی اربعین 
و حضــور در جوار حرم مطهر حضــرت عبدالعضیم 
الحسنی )ع( حكایت از ایمان راسخ و باور مستحكم 
مردم شریف اســتان تهران به ارزش های اسلامی و 

معارف اهل بیت دارد.
حجت الاســلام ابوترابی فرد گفت: با توجه به اینكه 
در آستانه سال سوم فعالیت دولت سیزدهم هستیم 
و عنایت بــه اینكه برنامه هفتم توســعه بــا الهام از 
سیاست های كلی با اولویت پیشرفت اقتصادی توأم 
با عدالت در دستوركار دولت و مجلس قرار دارد، بعضی 
از اقدامات دولت محترم را طی دو سال گذشته كه به 
اصلاح شاخص های كلان اقتصادی كمك كرده است 
یا می تواند زمینه ساز تحول در تغییر شاخص های كلان 
اقتصادی باشد را مطرح و توصیه هایی را عنوان می كنم. 
وی افزود: بسیاری از سیاست های اقتصادی كه ظاهر 
جــذاب دارد، در میان مــدت و بلندمدت پیامد های 
نامطلوب اقتصادی برای مردم و كشور به دنبال دارند كه 
باید مراقب آن ها بود؛ در مقابل سیاست های اقتصادی 
كه ظاهری خوشایند ندارند، عموما در میان مدت و 
بلندمدت دستاورد های مطلوبی در پی دارند و موجب 

افزایش سطح رفاه عمومی می شود.
خطیب نماز جمعه ایــن هفته تهران، گفت: تصمیم 
دولت در حذف ارز ترجیحی از این قبیل تصمیمات 
مهم و سازنده بود، هرچند این اقدامِ شجاعانه، عقلانی 
و علمی ظاهری خوشایند نداشــت و در كوتاه مدت 
موجب تغییر قیمت كالا ها و خدمات شد، اما در میان 
و بلندمدت دســتاورد های مطلوب و دلپذیری برای 

اقتصاد كشور داشته و خواهد داشت.
حجت الاسلام ابوترابی فرد افزود: با حذف رانت ناشی 

از تخصیص ارز ترجیحی، اولا یكی از عوامل كلیدی 
گسترش فساد حذف شــد، ثانیا ضربه ای مهلك بر 
پیكر قاچــاق كالا های یارانــه ای و پرداخت یارانه به 
مصرف كنندگان خارجی كشــور های همسایه وارد 
كرد، ثالثا زمینه مدیریت مناسب منابع ارزی محدود 
كشور را فراهم ســاخت كه می تواند زمینه ساز رشد 
پایدار اقتصادی باشد. وی افزود: لازم است بخشی از 
منابع حاصل از حذف ارز ترجیحی به دهك های پائین 
اختصاص یابد كه دولت محتــرم در این زمیه برنامه 
مناسبی دارد، بخش دیگر منابع حاصل، صرف تأمین 
مالی تولید و رفع آثار این اقدام اصلاحی اقتصادی شود، 
باید تولید رونق پیدا كند تا قیمت ها متعادل شود. زمان 
تشكیل دولت سیزدهم ارزش تشكیل سرمایه در پایان 
سال ۱۴۰۰ در قیاس با سال ۱3۹۶ معادل ۱۸ درصد 
كاهش یافته بود؛ یعنی اقتصاد ایران در طول ۴ سال به 
مقدار قابل توجهی كوچك شده بود كه با اصلاح نسبی 
سیاست گذاری در دو سال گذشــته، شاهد جهش 
تشكیل سرمایه در كشور هستیم. رشد ۶.۷ درصدی 

نرخ سرمایه دستاورد بزرگی است.
خطیب نماز جمعه این هفته تهران با برشمردن بخشی 
از دستاورد های اقتصادی دولت سیزدهم، تصریح كرد: 
از دستاورد های این حركت صحیح رشد اقتصادی ۴.۴ 
درصد در سال ۱۴۰۰ و رشد اقتصادی ۴ درصدی در 
سال ۱۴۰۱ است كه می تواند پیام آور خروج اقتصاد 
كشور از ركود باشد، در برنامه هفتم توسعه دستیابی 
به رشد اقتصادی ۸ درصد هدف گذاری شده است كه 
از راه های اساسی رشد پایدار و بالای اقتصادی فراهم 
آوردن شرایط برای افزایش حضور و نقش آفرینی در 
شبكه جریان های اقتصادی منطقه ای و بین المللی؛ 

دیپلماسی فعال و مؤثر اقتصادی است. 
حجت الاسلام ابوترابی فرد گفت: تحلیلگران سیاسی 
و اقتصادی معتقدند اعتبار سیاسی و نظامی شوروی 
ســابق برای آن فروریخــت كه از نقــاط قوت نظام 
مالی و تكنولوژی پیشــرفته جهانی محروم بود، باید 
بستر مناسبات و فعالیت های اقتصادی منطقه ای و 
فرامنطقه ای را به وجود آوریم كه در این حوزه طی دو 

سال گذشته قدم های امیدآفرین برداشته شده است.
وی با اشاره به ارتقاء جهش دیپلماسی كشور، افزود: در 
این حوزه اولا سطح روابط با كشور های همسایه به طور 
ملموسی ارتقا یافته است، ثانیا عضویت ایران در پیمان 
شانگ های كه جزو سازمان های منطقه ای، راهبردی 
و استراتژیك به شمار می رود، فراهم شده است كه با 
توجه به آن می توان نقش فعال تری در تحولات جهانی 
و منطقه ای ایفا كرد. خطیــب نماز جمعه این هفته 
تهران اضافه كرد: عضویت ایران در گروه بریكس نیز 
دیگر اقدام در این حوزه بود كه شاهد دو طیف رقیب 
در اقتصاد سیاسی بین الملل هستیم، طیف نخست به 
رهبری آمریكا با سازوكار هایی مانند G۷، طیف دوم 
شامل اقتصاد های نوظهور در غالب سازوكار هایی مانند 

بریكس و شانگهای.

رییس مركز مدیریــت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشت با بیان اینكه اوج شــیوع بیماری آنفلوآنزا 
در كشــور آبان ماه اتفاق می افتــد، گفت: به همین 
دلیل تاكید ما به افــراد بویژه گروه هــای پرخطر، 

واكسیناسیون علیه بیماری در شهریور ماه است.
شهنام عرشی درباره شــیوع بیماری آنفلوآنزا، بیان 
كرد: آنفلوآنزا خود را به صورت فصلی نشان می دهد؛ 
به شكلی كه در پاییز و همزمان با بازگشایی مدارس 

بیماری آنفلوآنزا و سرماخوردگی افزایش می یابد.
وی با اشاره به اینكه اوج شیوع بیماری آنفلوآنزا معمولا 
اواسط آبان ماه اســت، تصریح كرد: به همین دلیل 
در شــهریور ماه واكســن آنفلوآنزا تامین شده و در 
داروخانه ها توزیع می شود تا افراد پرخطر مانند افراد 
بالای ۶۰ سال و كسانی كه بیماری نقص ایمنی دارند، 
نسبت به واكسیناسیون اقدام كنند. در واقع توصیه ما 

واكسیناسیون در همین شهریور ماه است.
عرشی تاكید كرد: آنفلوآنزایی كه همه ساله با شدت 
كم و بیش شیوع می یابد نوع A و B است كه مشتمل 
بر۴ سویه است كه واكسن ها هم بر اساس آنها طراحی 

می شوند.او در ادامه با بیان اینكه پاندمی كرونا هنوز 
هم تمام نشده اســت، اظهار كرد: به همین دلیل با 
شروع فصل سرما، نگرانی از كرونا هم سر جای خود 
باقی است و اگر فصل پاییز و زمستان امسال را بدون 
شــیوع آنچنانی ویروس كرونا در كل جهان داشته 
باشیم، ممكن است كه خاتمه پاندمی اعلام شود اما، 
تا این فصل شروع نشود احتمالا اطلاعیه جدیدی در 

این خصوص صادر نمی شود.
وی افزود: نگرانی ما درباره كرونا برقرار است و به همین 
دلیل كمیته ملی واكسیناسیون به افراد توصیه می كند 
كه اگر یك سال از آخرین واكسیناسیون آنها گذشته 

است، حتما نسبت به واكسیناسیون اقدام كنند.
رییس مركز مدیریــت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشت در خاتمه با اشاره به اینكه بیش از ۲۰ سویه 
و زیرسویه مختلف از كرونا در كشور در گردش است، 
بیان كرد: حتی نام برخی از این زیرسویه ها را شاید 
خیلی ها نشنیده باشــند. این موارد ماهانه بررسی و 
رصد می شوند ولی بیشترین سویه در گردش در ایران 

سویه XBB۱.۵ و XBB۱.۹ است.

جانشــین وزیر و معاون حقوقــی، امور مجلس و 
استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان 
این كه پیگیر احكام قضایی هنرمندان هســتیم 
گفت: دغدغه محتوایی عجیبــی در خانواده های 
ایرانی وجود دارد. سیدمحمد هاشمی درباره احكام 
قضایی صادر شده برای برخی از هنرمندان در چند 
ماه اخیر و تاكید وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی برای 
پیگیری در این ارتباط اظهار داشت: واقعا پیگیر 
این مساله هستیم و قول هم گرفتیم و همچنان 

پیگیری می كنیم تا به سرانجامی برسد.
وی افزود: به طور مصداقی، مساله سعید روستایی 
و آزاده صمدی را چندین بار پیگیری كردیم. چند 
مورد حكم بود كه خیلی پیگیری كردیم و الحمدالله 
درست شده است. من باید از مسوولان قوه قضاییه 
خیلی تشــكر كنم و كارها را طبعا از طریق آنها 

پیگیری می كنیم.
هاشــمی ادامه داد: تمام تلاش ما این اســت كه 
هنرمندان را آگاه و همراه نســبت به این كه رفتار 
كاملا حقوقی داشته باشند مطلع كنیم تا با مشكل 
حقوقی مواجه نشوند. گاهی هم هنرمندی كاری 
می كند كه دستگاه قضایی ورود و تا جایی كه ممكن 
است و ناظر به شرایط، برای شخصیت ها و نظیر اینها 
حكمی صادر شده است. در مجموع تلاش خودمان 

را انجام می دهیم.
جانشین وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره بحث 
ساترا و گفت و گوهای میان وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و صدا و ســیما هم گفت: در مورد مساله 
صوت و تصویر فراگیر، شورای عالی انقلاب فرهنگی 
ورود و مصوبه ای داشت كه در آن، نخست بین دو 
دستگاه وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و صدا و 
سیما تقسیم وظیفه كرد و به ریز هم به نكاتی اشاره 

و ساز و كاری برای حل اختلاف تعریف كرد.
هاشــمی گفت: همزمان برای تصمیــم نهایی و 
قطعی كــه ممكن اســت منجر به نهادســازی، 
آیین نامه نویسی های جدید و سیاستگذاری های 
بروز و متناسب با موضوع شــود شورایی را تعبیه 
و تعریف كرده كه وارد عمل شــده و این كار را در 
چند ماه انجام دهد. اكنون، شــورای عالی انقلاب 

فرهنگی كار خود را شروع كرده و درباره مقدمات 
برگزاری آن با طرفین بحث و ذی نفعان و فعالان 
مختلف این عرصه گفت و گو می كند. پیشتر هم 
گفتیم ما در مساله صورت و تصویر فراگیر وزارت 
فرهنگ را مكلف و موظــف می دانیم به تكالیف 
قانونی خود عمل كند. از زیر این بار هم نمی تواند 

شانه خالی كند.
وی افزود: حوزه هایی مانند سینما، تبلیغات و كتاب 
ذاتا در صورت و تصویر فراگیر و غیرصوت و تصویر 
فراگیر با مجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
است و باز هم گفتیم و پیشــنهاد كردیم تلقی ما 
این است كه برای راهبری نهایی مساله صورت و 
تصویر فراگیر بهترین مدل كه پیشتر هم جواب 
داده و به هر حال یــك نهاد تنظیم گر خوبی بوده 
هیات نظارت بر مطبوعات بوده كه می توان از آن 
نمونه برداری و گرته برداری كنیــم و آن را در این 
مدت جاری و ســاری در مدلی فرادســتگاهی و 
فراقوه ای و مشاركتی عملی كنیم تا بتواند خیلی از 

مسایل را حل كند.
هاشــمی اظهار داشــت: در دنیای جدید و آمد و 
شدهای فناوری ها و پیشروی صنعت در حوزه های 
فناورانه خودش باید فرصت محور و با دغدغه تولید 
محتوای فرهنگی پیش رفت. این كاری است كه 
باید همزمان با هم انجام دهیــم وگرنه منجر به 

ناهماهنگی فرهنگی خواهد شد.
وی درباره نشســت هایی با ذی نفعان این حوزه و 
این كه دغدغه های اصلی آنــان چه بود و آیا مورد 
نظر قرار خواهد گرفت؟ گفت: دغدغه ذی نفعان 
فارغ از این كه تایید یا تكذیب كنم این بود كه در 
وهله نخست نگران نگاه تهدیدمحور و حذفی به 
خودشان هســتند. اینها از حیث رقابت و این كه 
احساس می كردند نهاد تنظیم گر رقیب آنهاست 
و ممكن است به چالش بیاندازد، همچنین از حیث 
غلبه نگاه اقتصادی و عدم مفاهمه فرهنگی ابراز 
نگرانی می كردند. به این معنا كه احساس می كردند 
از فرهنگ عمومی فهمی برای خود دارند و ناظر به 
تولیدات آن را پیش می برند اما این مفاهمه توامان 

وجود ندارد و تفاوت تراز نگاهی وجود دارد.
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گردش ۲۰ زیرسویه مختلف کرونا در کشور

پیگیر احکام قضایی هنرمندان هستیم
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کاهش نرخ بهره بین بانکی 
بانک مرکزی برای دومین هفته متوالی نرخ 
بهره بین بانکی را کاهش داد. بانک مرکزی در 
جدیدترین گزارش خود نرخ بهره بین بانکی 
را در هفته منتهی به 15 شهریورماه به میزان 
2 صدم درصد کاهش داد و به 23.55 درصد 
رساند. نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به 
8 شهریورماه نیز با کاهش 2 صدم درصدی به 
23.57 درصد رسیده بود. این نرخ طی هفته 
متهی به 1 شــهریورماه با افزایش به 23.59 
درصد رسیده بود. نرخ بهره بین بانکی طی دو 

ماه گذشته روند نوسانی داشته است. 
کمترین نرخ این بازار در سه ماه اخیر، حوالی 
23.4 بوده اســت. روند صعــودی نرخ بهره 
بین بانکی از بهمن ماه سال گذشته آغاز شد؛ از 
هفته منتهی به 30 آذرماه، نرخ سود بین بانکی 
وارد کانال 21 درصدی شده و تا هفته منتهی 
به 19 بهمن ماه در همین کانال در نوسان بود 
ولی از 26 بهمن ماه این نرخ رکورد جدیدی 
در کانال 22 درصدی به ثبت رســاند و حالا 
این نرخ در کانال 23درصدی در نوسان است.

بانک مرکزی در واکنش به افزایش نرخ سود 
بین بانکی، کریدور این نرخ را که پیش از این 
از 14 تــا 22 درصد بود بــه 17 تا 24 درصد 
افزایش داد، نرخ بهــره بین بانکی اما بار دیگر 
به سقف کریدور جدید خود نزدیک می شود و 
باید دید که بانک مرکزی اجازه شکسته شدن 

این سقف را خواهد داد یا خیر.
در حال حاضــر بانک های مرکــزی دنیا در 
سیاســت گذاری پولی یک کریدور نرخ بهره 
تعریف می کنند، کف و سقفی تعریف شده و 
معمولا نرخ بهره هدف، در وسط این کوریدور 
تعیین می شود، به عنوان مثال نرخ بهره هدف 
18 درصد است. در صورت مدیریت صحیح، 
طبیعتا نرخ بهره در بازار بین بانکی از این سقف 
کریدور نباید بالاتر بــرود یا از کف آن به عدد 

پایین تری برسد.
بانک های مرکزی در حال حاضر هدف گذاری 
تورمی انجام می دهند و این موضوع متعارف 
است، به عنوان مثال اعلام می کنند، نرخ تورم 
هدف، 22 درصد اســت و با همین نرخ بهره، 
به آن هدف می رسند و به اقتصاد جهت دهی 
می کنند؛ پس نرخ بهــره  بین بانکی که به آن 
لنگر اسمی گفته می شود، ابزاری است برای 
کنترل و هدف گذاری تورم که در همه دنیا از 
آن استفاده می کنند. در حال حاضر، در پایان 
برنامه هفتم توســعه، نرخ تورم 10 درصدی 
برای کشور ترسیم شــده است و کریدور نرخ 

بهره نیز بین 17 تا 24 درصد، قرار دارد.

راه انــدازی خدمــات جدیــد 
بزرگ ترین بانک روسیه در ایران

بزرگترین بانک روسیه سرویس جدید خود 
را در ایران راه اندازی کرد. به گزارش ایســنا، 
بزرگترین بانک روسیه اعلام کرد که بزرگترین 
وام دهنده روسیه، اســبر )Sber(، خدمات 
جدیدی به مشــتریان خود ارائــه می دهد و 
امکان انتقال پول به ایران را برای آنان فراهم 

کرده است.
به گفته بانک، این سرویس هم برای افراد و هم 
برای مشاغل با اســتفاده از حساب های اسبر 
در دسترس است. در بیانیه اسبر بانک آمده 
است که ســرویس انتقال پول به ایران برای 
ما جدید است و تقاضا برای آن هنوز ارزیابی 
 نشده و در درجه اول برای گردشگران طراحی 

شده است.
به گفته اســبر، حواله روبلی با کمیســیون 
استاندارد تراکنش های بین المللی یک درصد 
به بانک پاســارگاد ایرانیان ارسال می شود. 
دسامبر گذشــته، دومین بانک بزرگ روسیه 
وی تی بی )VTB( سرویس مشابهی در ایران 
راه اندازی کرد و بعدها در ماه مه، شعبه ای در 
ایران افتتاح کرد. وی تی بی، اولین وام دهنده 
روسی اســت که خدمات بانکی در جمهوری 

اسلامی ارائه می کند.
مســکو و تهران روابط خــود را در مواجهه با 
تحریم های اقتصادی غرب تقویت کرده اند و بر 
اساس داده های رسمی، در سال 2022، ارزش 
کالاها و خدمات مبادله شــده بین دو کشور 
15 درصد افزایش یافت و به 4.6 میلیارد دلار 
رسید. هر دو کشور در بسیاری از زمینه های 
همکاری، ازجمله ســفر، افزایــش را تجربه 
کرده اند و بر اســاس داده های گمرک، تعداد 
روس هایی که وارد ایران شده اند در سه ماهه 
اول سال 2023 نسبت به سال 2019 تقریبا 

چهار برابر شده است.

خبر

رئیس کل بانــک مرکزی، 
جایگزینی عرضه و تحویل 
دینار بــه زائــران اربعین 
حســینی را کــه بــرای 
نخســتین بار با موفقیت 
انجام شد، تجربه عملی "حذف دلار از مبادلات غیر 
تجاری و سیاحتی" اعلام کرد و گفت: تعمیم تجربه 
رضایت بخش اربعین حســینی به سایر کشورهای 
منطقه در حال بررســی کارشناسی و برنامه ریزی 
عملیاتی است و به زودی شاهد اجرای آن خواهیم 

بود. 
به گزارش ایسنا، محمدرضا فرزین در پیامی ضمن 
تشکر از همه دســت اندرکاران و برگزارکنندگان 
اربعین حســینی و تقدیر ویژه از مدیریت مدبرانه 
مســئولان ارزی بانک مرکزی، مدیران بانک های 
عامل فروش ارز اربعین، وزارت کشور و تمام ارگان ها 
تصریح کرد: خدمات ارز اربعین در ســال جاری با 
چند تفاوت اساسی با سال های قبل توسط شبکه 

بانکی کشور انجام گرفت.
رئیس کل بانک مرکزی عرضه ارز اربعین توســط 
شــش بانک بزرگ کشــور در قالب 1790 شعبه 
شهری و روستایی را اقدامی مهم برشمرد و گفت: 

امســال برای نخســتین بار، مراحل دریافت  ارز 
اربعین، ســاده تر بود و تلاش شد سهم بیشتری از 
خدمات توسط ســامانه های غیر حضوری صورت 

گیرد.
فرزین تصریح کرد: از ماه ها قبــل، منابع دیناری 
عرضــه ارز اربعین زائــران ایرانــی در بزرگترین 

گردهمایی جهان فراهم و برای اولین بار نیز بجای 
ارزهای دلار و یورو، از ارز کشور مقصد استفاده شد.

طبق اعلام بانــک مرکزی، رئیــس کل این بانک 
اظهار کرد: مســئولان ایــن بانک از مــاه ها قبل، 
برآورد دقیقی از منابع دیناری مــورد نیاز تا پایان 
ســفر اربعین حســینی را پیش بینی کردند و با 

برنامه ریــزی دقیق، خدمات عرضــه ارز اربعین با 
نرخ یکســان و بدون هیچ کمبودی در تمام شعب 
و در طول روزهــای هفته ارائه شــد. در طول ایام 
اربعین حسینی نیز همگان شــاهد بودند که این 
 اقدام هوشــمندانه باعث کاهش نرخ دینار در بازار 

غیررسمی شد.
فرزین تاکید کرد: الگوی به کار گرفته شده که مورد 
رضایت زوار اربعین حسینی و مقامات مختلف کشور 
نیز قرار گرفت را می توان برای ســایر کشــورهای 

منطقه نیز به کار برد. 
رئیــس کل بانک مرکــزی افزود: در حــال حاضر 
معاملات کالایی کشورمان با سایر کشورها عموما 
با ارزهای یورو، درهم، یوان، روبــل، روپیه و دینار 
صورت می گیرد ولی درخصوص معاملات سیاحتی 
و غیرتجاری، همچنان ارزهــای غالب یورو و دلار 
است که تجربه عملی "حذف دلار از مبادلات غیر 
تجاری و سیاحتی" در ایام اربعین امسال برای اولین 

بار در کشور اتفاق افتاد.
وی خاطرنشان کرد: بر این اســاس تعمیم تجربه 
رضایت بخش اســتفاده از ارز محلــی در اربعین 
حسینی امسال به سایر کشورهای منطقه، موضوعی 
است که در حال بررسی کارشناسی و برنامه ریزی 
عملیاتی است و به زودی شاهد اجرای آن خواهید 

بود.

رئیس کل بانک مرکزی:

دلارازمبادلاتسیاحتیحذفمیشود

تخصیــص ســهام عدالت به 
جاماندگان بعد از تایید دولت

وزیر اقتصاد گفت: تخصیص سهام عدالت به 
جاماندگان بعد از تایید هیئت دولت اجرایی 

خواهد شد.
خانــدوزی در خصــوص تخصیص ســهام 
عدالت اظهار کرد: تخصیص سهام عدالت به 
جاماندگان ابتدا باید مراحل خود را طی کند. 
این مصوبه بعد از تایید هیئت دولت اجرایی 

خواهد شد.
وزیــر امور اقتصــادی و دارایــی در ادامه در 
خصوص واریز سود سهام عدالت گفت: هنوز 
مجامع برخی از شرکت های موجود در سبد 
سهام عدالت، برای تقسیم سود برگزار نشده، 
بعد از تقسیم سود شرکت ها، سود به حساب 

سهامداران واریز خواهد شد.

استقرار ۳۰ رایزن بازرگانی تا 
پایان سال

رئیس اداره رایزنان بازرگانی سازمان توسعه 
تجارت با بیان اینکه هدف گذاری شده تا پایان 
ســال تعداد رایزنان به 30 نفر برسد، گفت: 
 برای اولین بار نیز دو رایزن بازرگانی زن اعزام 

شدند.
محمد رجب نژاد رئیس اداره رایزنان بازرگانی 
و مراکز تجاری سازمان توسعه تجارت ایران در 
مورد آخرین وضعیت اعزام رایزنان بازرگانی، 
اظهار داشت: کارشناسان مرتبط از 4 وزارت 
خانــه اقتصادی شــامل وزارت نفــت، امور 
اقتصادی و دارایی، جهاد کشاورزی و صمت 
می توانند بــه عنوان رایزنــان بازرگانی ثبت 

نام کنند. 
بر اساس قانون نیز هر ســال باید برای جذب 
رایزن فراخــوان بزنیم. بر همین اســاس نیز 
اواخر تیر ماه امسال برای جذب رایزن جهت 
اعزام به کشــورهای جدید فراخوان زدیم که 
 متقاضیان تا پایان شهریور ماه برای ثبت نام 

مهلت دارند.
وی با بیــان اینکه مــا دولت را بــا 2 رایزن 
بازرگانــی در دو کشــور عراق و افغانســتان 
تحویل گرفتیم، افزود: هــم اکنون 17 رایزن 
بازرگانی در عراق )بغداد(، عمان، چین )پکن(، 
ارمنســتان، هندوســتان، قطر، افغانستان، 
لبنان، بــلاروس، روســیه، کنیــا، الجزایر، 
ترکیه، قزاقســتان، آفریقای جنوبی، امارات 
و ازبکســتان مســتقر داریم. البته 19 رایزن 
داشتیم که 2 نفر برگشــتند و در حال حاضر 
در کشــورهای آذربایجان و پاکستان رایزن 
نداریم. در کشــور آذربایجان هنوز شــرایط 
برای اســتقرار رایزن فراهم نیست اما رایزن 
بازرگانی برای اســتقرار در کراچی پاکستان 
تا یک ماه آینــده اعزام می شــود. جایگزین 
 ارمنســتان هم مشــخص شــده و به زودی 

اعزام می شود.
رجب نژاد گفت: رایزن بازرگانی به کشورهای 
صربستان، برزیل و پاکســتان در شرف اعزام 
است و به زودی مســتقر خواهند شد. وی در 
مورد اعزام رایزنان بازرگانی خانم نیز تصریح 
کرد: تا پیــش از این رایــزن بازرگانی خانم 
نداشتیم اما در دولت ســیزدهم اولین رایزن 
بازرگانی ما به قزاقســتان اعزام شد و دومین 
نفر هم بــه زودی جایگزین رایــزن فعلی در 

ارمنستان می شود.
رئیس اداره رایزنان بازرگانی و مراکز تجاری 
سازمان توســعه تجارت ایران در مورد هدف 
گذاری بــرای اعزام رایزنــان بازرگانی گفت: 
هدف گذاری شده تا پایان ســال باید تعداد 
رایزنان به 30 نفر برسد بنابراین در نظر داریم 
که دو رایزن دیگر به شــهرهای ســلیمانیه 
)اقلیم کردســتان( و بصره کشور عراق اعزام 
کنیــم. همچنیــن دو رایزن در شــهرهای 
 شانگهای و گوانجو کشــور چین نیز مستقر 

خواهیم کرد.
وی ادامــه داد: اعــزام رایزن به کشــورهای 
اندونزی، ترکمنســتان، نیجریــه، زیمبابوه، 
ونزوئلا، مجارســتان، لهســتان، ســوریه و 
عربســتان ســعودی نیز تا پایان ســال در 
دســتور کار قرار دارد. بر همین اســاس نیز 
فراخــوان زدیم تــا رایــزن جــذب و افراد 
 واجــد شــرایط را به ایــن کشــورها اعزام 

کنیم. 
رجب نژاد یادآور شــد: شایســته سالاری در 
انتخاب رایزن بســیار مهم اســت. بنابراین 
متقاضیــان از 4 وزارتخانــه نفــت، اقتصاد، 
کشاورزی و صمت با مراجعه به سایت سازمان 
توســعه تجارت ایران برای ثبت نام مراجعه 

کنند.
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در حالی حدود 2 سال از اجرای قانون جهش تولید مسکن می گذرد که بانک ها 
و موسسات مالی همچنان بر مدار عدم همراهی با نهضت ملی مسکن حرکت 
می کنند. قانون جهش تولید و عرضه مسکن، بانک ها و مؤسسات مالیِ عامل 
را مکلف کرده سالانه 20 درصد از تسهیلات پرداختی سیستم بانکی را برای 
بخش مسکن )نهضت ملی مسکن( پرداخت کنند. در سال اول این قانون یعنی 
از شهریور 1400 تا شهریور 1401 رقم 360 هزار میلیارد تومان اعلام شد که 
بانک ها و مؤسسات مالی و اعتباری باید مطابق سهم در نظر گرفته شده برای 

آنها، آن را پرداخت می کردند.
بر اساس آمار وزارت راه و شهرسازی طی یک ســال منتهی به 31 شهریور 
ماه سال گذشته  26 بانک و موسسۀ اعتباری 18 هزار و 400 میلیارد تومان 
تسهیلات نهضت ملی مسکن را پرداخت کرده  بودند. به عبارتی دیگر با توجه 
به تکلیف 360 هزار میلیارد تومانی بانک ها و موسسات مالی فقط به 5.1 درصد 
از تکلیف قانونی خود عمل کردند! در این بین عملکرد 20 بانک و مؤسســه 
اعتباری در پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن طی یک سال )شهریور 
1400 تا شهریور 1401( صفر بود. بر این  اساس بانک های سامان، کارآفرین، 
اقتصاد نوین،  پاسارگاد، سینا، سرمایه، دی، آینده، شهر، گردشگری، خاورمیانه،  
ایران زمین، توسعه تعاون، رفاه، سپه، پست بانک، کشــاورزی، صادرات و 2 
موسسۀ ملل و نور با وجود سهمیه قانونی در ســال اول اجرای قانون جهش 
تولید مسکن تسهیلاتی برای پروژه های نهضت ملی مسکن پرداخت نکردند.

بانک مسکن به عنوان بانک تخصصی بخش مسکن 63 هزار میلیارد تومان 

سهمیه پرداخت وام در سال اول نهضت ملی مسکن داشته است. این بانک 
در بازه اشاره شــده حدود 50 هزار میلیارد تومان تسهیلات طرح مذکور را 
امضا کرده است که معادل حدود 80 درصد سهمیه تکلیفی است و طی این 
مدت این بانک 18 هزار و 300 میلیارد تومان تسهیلات نهضت ملی مسکن 
را پرداخت کرده است. بانک ملی، ملت و تجارت نیز از شهریور سال 1400 تا 
شــهریور 1401 به ترتیب 4 میلیارد تومان، 100 میلیارد و 7 میلیارد تومان 
تسهیلات مسکن پرداخت کردند. 2 بانک صنعت و معدن و توسعه صادرات 
ایران هم تنها بانک هایی بودند که تمام سهمیه تسهیلات تکلیفی خود را در 
پرداخت کرده اند؛ این بانک ها در مجموع 150 میلیارد تومان یعنی هر کدام 75 

میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کردند.
رویه عدم همراهی مناسب سیستم بانکی با نهضت ملی مسکن در سال دوم 
قانون جهش تولید مسکن )شهریور 1401 تا شهریور 1402( ادامه داشته 
است. مسئله ای که بارها از سوی انبوه سازان و سازندگان مسکن مورد انتقاد 
قرار گرفته است. خردادماه امسال رئیس سابق کانون سراسری انبوه سازان با 
بیان این که بانک ها عامل عقب ماندگی نهضت ملی مسکن هستند، گفته بود:  
با وعده ساخت 4 میلیون مسکن فاصله زیادی داریم؛ با آن که حدود 2 سال از 
وعده داده شده برای ساخت 4 میلیون واحد مسکونی می گذرد، اما با اهداف 

اعلام شده برای پروژه بزرگ نهضت ملی مسکن فاصله داریم.
ســیدمحمد مرتضوی عدم همراهی بانک ها را یکی از عوامل عقب ماندگی 
طرح نهضت ملی مســکن اعلام کرد و با بیان این که تنها بانک مسکن تمام 

ظرفیت های خود را به پروژه مذکور وارد کرده است، افزود: این در حالی است 
که سایر بانک ها و موسسات مالی از پرداخت تسهیلات به طرح نهضت ملی 
مسکن خودداری می کنند. وی با اشاره به این که مدعی هستند تسهیلات را 
در بخش خدمات و پروژه های تجاری پرداخت کرده و بازپرداخت 20 ساله وام 
نهضت ملی مسکن برای آنها پذیرفتنی نیست، گفت: طبق آمار بانک ها حدود 
6 درصد از منابع خود را به بخش مسکن اختصاص داده اند که با الزامات قانون 
جهش تولید مســکن مبنی بر پرداخت 20 درصد تسهیلات به نهضت ملی 

مسکن فاصله دارد.
مرتضوی با یادآوری این که در طرح مسکن مهر بخش قابل توجهی از واحدها 
توسط انبوه سازان ساخته شد، اضافه کرد: در این طرح تسهیلات پرداختی 
حدود 70 درصد هزینه ها را پوشــش می داد و 30 درصد مابقی نیز از آورده 
متقاضیان تامین می شد. در نهضت ملی مسکن نیز گرچه سقف تسهیلات به 
550 میلیون تومان افزایش یافته اما باید کاهش نرخ سود آن مورد توجه قرار 
گیرد، چراکه بازپرداخت اقساط با سود 23 درصد برای متقاضیان آن امکان پذیر 
نخواهد بود. رئیس سابق کانون سراسری انبوه سازان با اشاره به قیمت گذاری 
دستوری نهضت ملی مسکن، تصریح کرد: آیا با توجه به تورم، می توان با قیمت 

5 میلیون تومان واحدهای نهضت ملی مسکن را احداث کرد؟
در جدیدترین مورد نیز دبیر کانون سراسری انبوه سازان با انتقاد از عملکرد 
بانک ها در طرح نهضت ملی مســکن به تســنیم گفت: سیســتم بانکی از 

سیاست های کلان کشور برای ساخت مسکن تبعیت نمی کند.

عقب ماندگی ۸۱ درصدی بانک ها 

۱۹ درصد تسهیلات نهضت ملی مسکن پرداخت شد 
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براساس آمارهای بانک مرکزی از متغیرهای پولی 
فروردین ماه امسال، خالص بدهی بخش دولتی 
به بانک مرکزی به منفی 133 هزار و 930 میلیارد 
تومان رسیده است. بانک مرکزی متغیرهای پولی 
فروردین ماه 1402 را منتشر کرده است در حالی 
که مسئولان بانک مرکزی آمار نقدینگی تیر را 

هم اعلام کرده اند. 
براساس اعلام مسئولان بانک مرکزی نرخ رشد 
نقدینگی در 12 ماه منتهی به تیر ماه سال جاری 
به 27.5 درصد کاهش یافته که این رقم، کمترین 
نرخ رشــد نقدینگی 12 ماهه در 45 ماه قبل از 
خود بوده اســت. در حالی کــه انتظار می  رفت 
بانک مرکزی همزمان گزارش مکتوب ماه های 
بهار 1402 را هم  منتشر کند، روز گذشته فقط 
گزارش مکتــوب فروردین ماه را منتشــر کرده 
است. انتشار این گزارش موجب شد برخی فعالان 
فضای مجازی بدون توجه به مباحث کارشناسی 
حوزه متغیرهای پولی، رشد پایه پولی یک سال 
منتهی به فروردین ماه امســال را نشــانه ای از 
کسری بودجه دولت عنوان کردند در حالی که 
در همان گزارش با جزئیــات اجزای پایه پولی و 
نرخ رشد و حجم تغییرات آنها منتشر شده است.

 منشأ رشــد پایه پولی شــامل 4 جز خالص بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی، خالص بدهی دولت به بانک 

مرکزی، خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی 
و سایر دارایی ها می شود که مهمترین بخش سایر 

دارایی ها، مانده ریپو اوراق بدهی است. 
بنابراین اگر بدهی دولت به بانک مرکزی رشــد 
نداشته باشد، رشد در سایر اجزا، موجب افزایش 
پایه پولی می شود. خالص بدهی دولت به بانک 
مرکزی در پایان فروردین ماه 1402 منفی 133 
هزار و 930 میلیارد تومان بوده است. این به آن 
معناست که سپرده های دولت نزد بانک مرکزی 
از بدهی های دولت به بانک مرکزی 133 هزار و 
930 میلیارد تومان بیشتر است. بنابراین رابطه 
مالی دولت و بانک مرکزی تاثیر کاهنده بر رشد 

پایه پولی داشته است. 
عمده رشــد پایه پولی ناشــی از افزایش بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی اســت. جزییات ارقام 
نشان می دهد، عمده رشــد بدهی بانکها، ناشی 
از اضافه برداشت چند بانک بسیار ناتراز بوده که 
از دولت قبل به دولت ســیزدهم به ارث رسیده 
است.  بانک مرکزی در دولت سیزدهم با کنترل 
مقداری ترازنامه بانک ها سعی در کنترل اضافه 
برداشت ها داشته و اکثر بانک ها بدهی چندانی 
به بانک مرکزی ندارند.  در همین راستا، سیاست 
های متعــددی برای بانک هــای ناتراز طراحی 

شده است.

بیشــترین رکورد تولید روزانــه گاز از میدان گازی 
پارس جنوبی که در زمســتان 1400 و 1401 بالغ 
بر 705 میلیون مترمکعب در روز ثبت شــد، طبق 
برنامه ریزی های صورت گرفته در زمســتان امسال 
شکسته خواهد شد. میدان گازی پارس جنوبی )با 
نام گنبد شمالی در ســمت قطر(، یکی از بزرگترین 
منابع گازی مســتقل جهان اســت که برروی خط 
مرزی مشــترک ایران و قطر در خلیــج فارس واقع 
شــده و 8درصد از ذخایر گاز جهــان در این میدان 

گازی قرار دارد.
توسعه میدان مشترک گازی در سمت ایران در سال 
1376 شمســی با امضای قرارداد فــاز 2 و 3 پارس 
جنوبی با شــرکت های توتال، گازپروم و پتروناس 
مالزی به طور رسمی وارد مرحله اجرایی شد؛ اما قطر 
شریک ایران در این میدان مشترک، کارش را از سال 
1990 میلادی )1369 شمسی( آغاز کرده بود. انتظار 
برای نخستین برداشت ایران از این میدان پنج  سال به 
درازا کشید و ایران بهمن ماه 1381 به صورت رسمی 
برداشت 56.6 میلیون مترمکعب گاز از این میدان را 

جشن گرفت.
میزان تولید روزانه گاز ایران از میدان مشترک پارس 
جنوبی در ســال 1384 به 141 میلیون مترمکعب 
رســید؛ این رقم در ســال 92 روزانه 282 میلیون 
مترمکعب بود و با تکمیل فازهای باقی مانده )به جز 

فاز 11( میزان برداشت گاز از مخزن مشترک پارس 
جنوبی، در زمستان 1400 برای اولین بار به رکورد 

تولید روزانه 705 میلیون مترمکعب رسید.
در زمستان 1401 نیز، پیک تولید روزانه گاز از این 
میدان مشــترک 705 میلیون مترمکعــب در روز 
بود اما طبــق برنامه ریزی های صــورت گرفته قرار 
است این رکورد در زمستان امسال شکسته شود. با 
تولیدی شــدن فاز 11 پارس جنوبی، در هفته های 
اخیر برداشــت گاز از این فاز مرزی به میزان روزانه 
7.5 میلیون مترمکعب آغاز شده و قرار است این رقم 
در روزهای آینده به 10 تا 11 میلیون مترمکعب در 

روز برسد.
سلمان خزایی، معاون عملیات و تولید شرکت نفت 
و گاز پارس در این خصوص گفت: هم اکنون روزانه 
645 میلیون متر مکعب گاز از میدان پارس جنوبی 
تولید می شود که این کاهش تولید نسبت به رکورد 
تولید در زمستان به دلیل توقف سکوها برای تعمیرات  

اساسی است.
وی با اشــاره به پیــک تولید روزانــه 705 میلیون 
مترمکعبی گاز از پارس جنوبی در زمســتان 1401 
ادامه داد: امســال رکورد تولید در پارس جنوبی را با 
عملیاتی شدن کامل فاز 11، خط لوله فاز 16 و وارد 
مدار شدن فاز 13 به 730 تا 740 میلیون مترمکعب 

افزایش خواهیم داد.

سخنگوی کمیسیون روابط بین الملل و توسعه تجارت خانه صنعت، 
معدن و تجارت ایران گفت: در پنج ماه نخست امسال 81 هزار و 521 
کیلوگرم زعفران به ارزش 88 میلیون دلار به 47 کشور دنیا صادر شد 
که نسبت به مدت مشابه 66 درصد در وزن و 52 درصد در ارزش رشد 

داشته است.
»سید روح اله لطیفی« اظهار داشت: از ابتدای امسال تا پایان مرداد ماه 
بیش از 81 هزار و 521 کیلوگرم انواع زعفران به ارزش 87 میلیون و 
990 هزار دلار به 47 کشور صادر شده که متوسط ارزش صادراتی این 
محصول به هزار و 80 دلار رسیده است . وی افزود: مقصد اول صادرات 
زعفران ایران، در این مدت پنج ماهه کشــور چین با خرید 28 هزار و 

447 کیلوگرم به ارزش 33 میلیون و 327 هزار و 691 دلار بود.
سخنگوی سابق گمرک در خصوص سایر مقاصد صادراتی طلای سرخ 

ایران گفت: امارات با خرید 19 هزار و 116 کیلوگرم زعفران به ارزش 
21میلیون و 33 هزار دلار، اسپانیا با 15 هزار و 513 کیلوگرم به ارزش 
15 میلیون و 925 هزار دلار، قطر با هفت هزار و 123 کیلوگرم به ارزش 
7.1 میلیون دلار و افغانستان با پنج هزار و 583 کیلوگرم خرید زعفران 
به ارزش پنج میلیون و 348 هــزار دلار، مقاصد دوم تا پنجم صادرات 

زعفران ایران در. پنج ماه نخست امسال بودند.
وی افزود: ایتالیا با خرید دو هزار و 304 کیلوگرم به ارزش یک میلیون 
و 791هزار دلار، عمان یک هزار 82 کیلوگرم به ارزش یک میلیون و 
473 هزار دلار، فرانســه 907 کیلوگرم به ارزش 917 هزار دلار، هند 
696 کیلوگرم به ارزش 715 هزار دلار، کویت با 629 کیلوگرم به ارزش 
643 هزار دلار مقاصد ششم تا دهم صادرات زعفران ایرانی از ابتدای 

فروردین تا پایان مرداد ماه امسال بودند .

سخنگوی کمیسیون روابط بین الملل و توسعه تجارت خانه صنعت، 
معدن و تجارت ایران در خصوص ســایر مقاصد صادراتی زعفران در 
پنج ماه نخست امســال گفت: آلمان، هلند، انگلستان، بلژیک، کانادا، 
بحرین، هنگ کنگ، استرالیا، تایوان، سوئد، ترکیه، مالزی، سوئیس، 
روسیه، قزاقستان، ویتنام، موریس، ســنگاپور، تایلند، نروژ، رومانی، 
ژاپن، بنــگلادش، اتریش، آفریقــای جنوبی، پاکســتان، فیلیپین، 
نیوزیلند، اردن، اندونزی، کرواســی، برزیل، ایرلنــد، دانمارک، کره، 
بوســنی و هرزگوین و گرجســتان مقاصد یازدهم تــا چهل و هفتم 
صادرات زعفران ایرانی بودند. لطیفی توضیح داد: عمده زعفران های 
صادراتی در بســته های کمتر از پنج گرم، پنج گرم تا ده گرم، ده گرم 
 تا ســی گرم و بالاتر از ســی گرم و اندکی هم به صــورت پودر صادر 

شده است.

رکوردشکنی تولید گاز از پارس جنوبی در زمستان بدهیِ دولت به بانک مرکزی منفی شد

رشد ۵۲ درصدی صادرات زعفران 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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معاون اشــتغال وزیرکار از ۲۰برابر شدن اعتبارات 
مشاغل خانگی نسبت به ســال ۹۹ خبر داد و گفت: 
دولت سال ۱۴۰۱در اقدامی کم نظیر بیش از ۱۲۰هزار 
میلیارد تومان تسهیلات در قالب های تبصره ۱۶، ۱۸، 
مشاغل خانگی و روستایی، منابع داخلی و بازار کار 

تزریق کرد.
در حال حاضر اشتغال خانگی سهم بسزایی در تولید 
ناخالص داخلی بســیاری از کشورهای توسعه یافته 
داشته و از ارزش افزوده بالایی برخوردار است. اشتغال 
خانگی و زنجیره اتصال تولیدات خانگی در کشورهای 
توسعه یافته از درون خانه ها و در قالب انعقاد قرارداد 
کار میان واحدهای بزرگ و متوسط تولیدی جریان 

می یابد.
علیرغم آنکه سهم مشــاغل خانگی در کشور ما در 
حدود 3تا۴ درصد پیش بینی می شود در کشورهای 
توســعه یافته بین ۲۰تا ۲3درصد اشتغال متعلق به 
مشاغل خانگی است. به گفته کارشناسان بازار کار راه 
اندازی کسب و کارهای خانگی مزایای بسیاری دارد 
که ســرمایه گذاری اندک، هزینه پایین و بهره وری 
بالا از جمله این مزیت ها به شــمار می رود. بر همین 
اساس تمرکز بر موضوع اشتغال خانگی به عنوان یکی 
از برنامه های مهم وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 

حوزه ایجاد اشتغال در دستور کار قرار گرفته است.
محمود کریمی بیرانوند, معاون وزیرکار با اشــاره به 
۲۰برابری شدن  اعتبارات مشــاغل خانگی نسبت 
به سال ۹۹در برخی اســتان ها گفت:  یکی دیگر از 
سرفصل های مهم، مربوط به پشــتیبانی است که 
مثال بارز آن پرداخت تســهیلات است. دولت سال 
۱۴۰۱در اقدامی کم نظیر بیش از ۱۲۰هزار میلیارد 
تومان تسهیلات در قالب های تبصره ۱۶، ۱۸، مشاغل 
خانگی و روستایی، منابع داخلی و بازار کار تزریق کرد. 
اعتبارات مشاغل خانگی در برخی استان ها نسبت به 

سال ۱3۹۹بیش از ۲۰برابر شده است.
کریمی بیرانوند، هدف گذاری اشتغال ایجادی را در 
سال جاری رســیدن به ۱5درصد دانست و توضیح 
داد: در واقع از یک میلیون شــغلی کــه باید ایجاد 
شــود، ۱5درصد در حوزه مشاغل خانگی باشد، این 
چشم انداز برای چهار ســاله دولت بوده که با توجه 
به اینکه در دو سال اول به ۱۰درصد رسیده ایم امید 
است در سومین سال فعالیت دولت، آمار ۱5 درصد 
به نتیجه برسد. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی یادآور شد: اعتبارات 

مشاغلی خانگی 35درصد از طرف دولت افزایش پیدا 
کرده است و طبق قولی که از بانک مرکزی گرفته ایم تا 
مهرماه اگر 7۰درصد از اعتبار موجود را مصرف کنیم، 

اعتبار افزایش می یابد.
وی توجه به مشاغل خانگی با رویکرد توسعه پشتیبانی 
از کارفرمایان در دستور کار دولت است، گفت: البته 
نه اینکه حمایت از  اشتغال مستقل خانگی را نداشته 
باشیم،  ولی اولویت پشتیبانی از کارفرمایان در ایجاد 

اشتغال خانگی هم پررنگ است.
معاون توسعه اشــتغال و کارآفرینی وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی گفت: پارســال ۱۰ درصد مشاغل 
ایجادی، مربوط به مشــاغل خانگی بود که امسال 
هدف گذاری کرده ایم این عدد به ۱5 درصد افزایش 

یابد.
کریمی بیرانوند در مورد طرح مشاغل خانگی گفت: 
امسال منابع ایجاد مشــاغل خانگی نسبت به سال 
گذشــته با 35 درصد افزایش به رقم ۴ هزار میلیارد 
تومان رســیده و طبق رصد وزارت کار، ۱۰ درصد از 
مشاغل ایجادی در ســال گذشته مربوط به مشاغل 
خانگی بود که امسال این سهم را                              به ۱5 درصد افزایش 

خواهیم داد.
وی اضافه کــرد: ۲۲۰ هزار مجوز در قالب مشــاغل 
خانگی صادر شده و امســال هدف گذاری کرده ایم 
که اگر تا پایان مهرماه ۱۴۰۲، مقدار 7۰درصد منابع 
و اعتبارات مشاغل خانگی جذب شود، بانک مرکزی 
وعده کرده است که اعتبارات جدیدی به طرح مشاغل 

خانگی اختصاص دهد.
معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی اظهار داشت: نگرش ما توسعه پشتیبان 
مشاغل خانگی اســت. افرادی که می توانند با ایجاد 
مشاغلی چند نفر را                              در مشــغول به کار کنند، از آنها 
حمایت می کنیم. آزیتا همتیان, رئیس دبیرخانه ستاد 
ساماندهی حمایت از مشاغل خانگی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با انتشار پستی در شبکه اجتماعی 
»ویراستی« یکی از تجربیان موفق دولت سیزدهم را 

دستیابی به کارآمدی های اقتصاد مقاومتی دانست.
وی افزود: یکی از دستاوردها با تغییر رویکرد در خط  
مشی گذاری مشاغل خانگی رخ داد و در این ۲سال 
بیش از ۱۶۰هزار کسب وکار خانگی ایجاد شد. همتیان 
اظهار داشت: این آمار نسبت به دولت های قبل رشدی 
بی سابقه داشته و با این نقشــه راه می توان اقتصاد را 

مردمی کرد.

رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران گفت: می توانم به جرات بگویم طی 
شش ماه اول ســال تنها 3۰ تا ۴۰ روز صنف طلا 
وضعیت مطلوبی داشت، ولی در بقیه روزها با رکود 
و کاهش تقاضا و تعطیلی روبه رو بود که واحدهای 
تولیدی و توزیعی را دچار آسیب های شدید مالی 

و اقتصادی کرد. 
نادر بذرافشــان، رئیــس اتحادیه ســازندگان و 
فروشندگان طلا و جواهر تهران با اشاره به وضعیت 
بازار طلا و سکه گفت: در طول یک هفته گذشته 
بازار طلا و سکه به طور میانگین روندی کاهشی 
داشت. در مجموع ۹ دلار کاهش اونس جهانی طلا 
را شاهد بودیم و هر گرم طلای ۱۸ عیار حدود ۱۱ 
هزار تومان و در سکه امامی بین ۱5۰ تا ۲5۰ هزار 

تومان کاهش قیمت داشتیم.
وی افزود: با توجه به این که در ماه صفر قرار داریم، 
بنابراین تا پایان ماه صفر خیلی نوســان افزایشی 

یا کاهشی نخواهیم داشــت. ما باید هفته آینده 
را که پایان ماه صفر می شــود را سپری کنیم و در 
ماه ربیع الاول ببینیم چه شرایطی پیدا می کنیم. 
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران تصریح کرد: صنعت طلا که از ابتدای 
سال دچار آســیب های مالی و اقتصادی شده و 
شــرایط مطلوبی نداشــته و واحدهای تولیدی و 

توزیعی دچار آسیب شدند.
بذرافشان متذکر شــد: کاهش تقاضا و رکود طی 
ماه های گذشته بی سابقه بوده است. یعنی در دوره 
کرونا تا این حد رکود و کاهش تقاضا را نداشتیم، 
اما متاسفانه طی ۶ ماه اول سال یک چنین شرایط 

بحرانی را در صنعت طلا داشتیم.
وی عنوان کرد: ابتدای سال را با ماه رمضان روبه رو 
بودیم که بازار طــلا وارد رکود شــد. پس از آن، 
خبرهای سیاســی و اقتصادی و احیای برجام و 
آزادی پول های بلوکه شــده مطرح شد و در کنار 

آن، ثبت نام خودرو باعث شــد که شرایط خاصی 
و رکودی در صنعت طلا ایجاد شود. البته در همه 
صنوف، رکود را شاهد بودیم، اما این وضعیت در 

صنعت طلا شدت داشت.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران: یادآور شد: می توانم به جرات بگویم 
طی ۶ ماه اول ســال تنها 3۰ تا ۴۰ روز صنف طلا 
وضعیت مطلوبی داشت، ولی در بقیه روزها با رکود 
و کاهش تقاضا و تعطیلی روبه رو بود که واحدهای 
تولیدی و توزیعی را دچار آسیب های شدید مالی 

و اقتصادی کرد.
بذرافشان با بیان این که به اعتقاد من، تا پایان ماه 
صفر هم که تقریبا روزهای پایانی شهریور می شود، 
نوسان افزایشــی یا کاهشــی قیمت را نخواهیم 
داشــت، گفت: در نهایت، همیــن قیمت ها را با 
نوسان یک تا 3 درصد در بازار طلا و سکه خواهیم 
داشت. وی با اشــاره به این که باید ببینیم نوسان 

اونس جهانی طلا، بازار ارز و عرضه و تقاضا چگونه 
خواهد بود، افزود: ما باید ببینیم در نیمه دوم سال 
و ماه ربیع الاول، آیا رونق به صنعت بازمی گردد یا 

شرایط تغییر می کند یا خیر.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران عنوان کــرد: پیش بینی تحلیلگران 
تا سال میلادی جدید و ژانویه این است که اونس 
جهانی طلا به ۲ هزار و 5۰۰ دلار می رسد. اگر این 
اتفاق بیفتد، به طور قطع بازارهای داخلی دنیا نیز 
تحت تاثیر قرار می گیــرد و افزایش قیمت داریم. 
بذرافشــان تصریح کرد: باید ببینیم براساس این 
تحلیل ها، آیا این اتفاق تــا ژانویه می افتد یا خیر. 

ولی در بازار داخلی فعلا شرایط نوسانی نیست.
وی متذکر شــد: کاهش تقاضا در بــازار، مردم را 
دچار شبهه و شــک و گمان کرده که امکان دارد 
کاهش قیمت ها باشــد، اما من اعتقــادی به این 

موضوع ندارم.

نوســازی ناوگان هوایــی و ورود چندین فروند 
هواپیما به بخــش حمل ونقل هوایــی می تواند 
زمینه ســاز بهبود وضعیت صنعت هوایی کشور 
شود. نوسازی ناوگان هوایی کشور یکی از برنامه 
ها و اولویت های دولت طی امسال است که در این 
حوزه باید از توان و ظرفیت های بخش خصوصی 

استفاده کرد.
در حال حاضر صنعت هوانوردی کشــور بسته به 
اقلیم و تعداد فرودگاه ها و جمعیت کشور، به 55۰ 
فروند هواپیما نیاز دارد که برای تحقق این هدف  و 
بهبود شرایط ناوگان، چهار سیاست تعیین و تبیین 
شده  که یکی از این سیاست ها افزایش تاب آوری 
صنعت هوانوردی در مقابــل تحریم ها از طریق 
بازگشت هواپیماهای زمین گیر به مدار بوده  است.

هم اکنــون 33۰ فروند هواپیمــای زمین گیر در 
ناوگان هوایی کشــور وجود دارد از این تعداد ۱۶ 
فروند هواپیما بیش از ۱۰ سال است که زمین گیر 
هســتند، ۶۸ فروند هواپیما کمتر از ۱۰ ســال و 
بیشتر از 5 سال و 3۹ فروند هواپیما هم بین ۲ تا 5 

سال زمین گیر بوده  اند.
طبق آمارهــا حدود 5 درصــد از جامعه از طریق 

بخش هوایی سفر می کنند و برای جابجایی این 
تعداد از مسافران نیاز است که ناوگان بخش هوایی 
کشور نوسازی و یا بازســازی شوند که با توجه به 
برنامه های صورت گرفته و از طریق توان و دانش 
مهندسان کشور امروز بخشی از هواپیماهای زمین 

گیر سرخط و فعال شده و وارد مدار شده اند. 
 چندی پیش رئیس سازمان هواپیمایی کشوری 
از افرایش تعداد هواپیما های فعال به ۲5۰ فروند تا 
پایان سال خبر داد و گفت: در طول ۲۰ ماه گذشته 
۶۰ فروند هواپیمای جدید به کشــور وارد شــده 
که 3۰ فروند از این هواپیما هــا تاکنون عملیاتی 
شده است. محمد محمدی بخش گفت: متوسط 
عمر ناوگان هوایی کشور از ۲۸.5 سال در ابتدای 
دولت ســیزدهم امروز به ۲۶ سال رسیده است و 
عمر ناوگان نه تنها ۲ ســال جوان تر شده بلکه ۲ 
ســال از پیری ناوگان جلوگیری شده است و در 
نظر داریم متوسط عمر ناوگان را به زیر ۲۰ سال 

کاهش دهیم.
همچنین در همین رابطه جعفر یازرلو سخنگوی 
سازمان هواپیمایی کشــور به باشگاه خبرنگاران 
جوان گفــت: در حال حاضر برنامــه ریزی برای 

نوسازی و نونوار کردن ناوگان حمل ونقل هوایی 
در حال انجام است و سازمان هواپیمایی به شدت 

پیگیر این موضوع است.
به گفته ســخنگوی ســازمان هواپیمایی کشور 
شرکت های هواپیمایی در حال حاضر از ۶۰ فروند 
ناوگان هوایی که وارد شده ، تعدادی را وارد ناوگان 
هوایی خود کرده و امیدوار هستیم هرچه سریعتر 
این موضوع بتواند زمینه ســاز نوســازی  صنعت 
هوایی کشور شود. او می گوید: تا پایان سال  تعداد  
هواپیماهای کشــور به ۲5۰ فروند می رسد و این 
امر نقش بسیار موثری در افزایش ظرفیت ناوگان 

هوایی کشور خواهد شد.
بر اســاس این گزارش صنعت حمل ونقل هوایی 
پیشران توسعه کشور است و این صنعت در ایران 
بیش از ۴3 سال است که در جنگ تمام عیار قرار 

دارد و از تحریم گذشته است.
به گفته بســیاری از کارشناســان، صنعت حمل 
ونقل هوایی بــه عنوان ایمن تریــن بخش حمل 
ونقلی کشور  اســت که علی رغم قرار داشتن در 
شرایط سخت تحریم، شرکت های هواپیمایی یاد 
گرفته اند که چگونه این صنعت را حفظ کنند و در 

حوزه ایمنی و امنیت رتبه قابل قبولی را در سطح 
دنیا کســب کرده اند. رفع نیاز های این صنعت در 
قالب یک برنامه ده ساله  و ۴ راهبرد از جمله تاب 
آوری، نهضت تعمیر قطعات، تامین نقدینگی برای 
نوسازی ناوگان و ساخت هواپیمای بومی تعریف 
شده است که به گفته کارشناسان، بخشی از این 
برنامه ها با استفاده از ظرفیت شرکت های دانش 

بنیان تحقق می یابد.
در همین رابطه محمدی بخش رئیس ســازمان 
هواپیمایی کشوری اعلام کرده است: استفاده از 
ظرفیت شــرکت های دانش بنیان یک راهبرد در 
صنعت حمل و نقل هوایی است تا جایی که امروز 
نه تنها هیچ موتور و قطعه ای برای تعمیر به خارج از 
کشور ارسال نمی شود بلکه تعدادی از شرکت های 
صاحب سبک قطعات شان در ایران تعمیر می شود.
بر اساس این گزارش، استفاده از توان داخلی کشور 
برای اورهال و تعمیر کردن ناوگان هوایی یکی از 
مهم ترین برنامه هایی اســت که طی چند سال 
گذشته عملیاتی شــده و همین اقدام  باعث شده 
است که تحریم ها در حوزه هوایی کشور در حوزه 

نوسازی ناوگان بی تاثیر باشد.

راه اندازی 160هزار کسب وکار خانگی

اعتبارات مشاغل خانگی ۲۰ برابر شد
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران مطرح کرد

رکود و کاهش تقاضا در بازار طلا

ناوگان هوایی تا پایان سال نونوار می شود

کارشــناس حوزه 
بیان  با  مســکن 
دولــت  اینکــه 
بیشترین  روحانی 
ترک فعــل را در حوزه مســکن 
داشت، گفت: دولت سیزدهم برای 
جبران این کاستی ها و ساماندهی 
بازار مســکن به صــورت جدی 
 پای کارآمده و در ایــن راه مصمم

 است.
 »مجید گودرزی« افزود: جلســات 
شــورای عالی مســکن که در این 
دولت در حال برگزاری اســت، در 
کنار دیگر اقدامــات مانند نهضت 
ملی، طرح های مالیاتــی و مقابله 
با سوداگران، نشــان از اقدامات و 
عزم جدی دولت ســیزدهم برای 
 به آرامش رســاندن حوزه مسکن

 اســت. وی با اشــاره به مصوباتی 

مانند مالیات بــر خانه های خالی، 
عنوان کرد: مصوبات مجلس در این 
حوزه ضمانت اجرایی زیادی نداشته 
یا کار کاشناســی ندارد که همین 
مساله سبب می شود تا عایدی دولت 
از اجرای قوانینــی مانند مالیات بر 
 خانه های خالی حتی به اندازه هزینه 

تصویب آن نباشد.
گــودرزی بــا تاکیــد بــر لزوم 
پیــش بینــی ضمانت نامه هــای 
 اجرایی در اجــرای قوانینی مانند

 مالیات برخانه هــای خالی، گفت: 
البته امروز این روند نسبت به قبل 
در مسیربهتری افتاده و با طراحی 
و راه انــدازی ســامانه هایی مانند 
املاک و اسکان توسط دولت برای 
شناســایی و در نهایــت دریافت 
 مالیــات از بخش  مســکن، یک 
قدم رو به جلو برداشتیم؛ اما با وجود 
 اینکــه قدم های خوبی هســتند، 

کافی نیستند.

وی با اشــاره به لزوم اجباری شدن 
ثبت امــلاک در ســامانه املاک و 
اسکان، تصریح کرد: در این صورت 
دیگر شاهد انجام معاملات صوری 
که پایــه ای بــرای قیمت گذاری 
هســتند نخواهیم بود، زیرا وقتی 
ســوداگران به این باور برسند که 
باید واحدهای خــود را ثبت کنند 
و پــس از آن ملزم بــه پرداخت 
مالیات هســتند دیگر به ســمت 
 این گونه معاملات و قیمت گذاری ها 

نخواهند بود.
کارشناس حوزه مسکن با اشاره به 
اینکه بخش زیادی از این معاملات 
صوری توســط افراد حقوقی مانند 
بانک ها انجام می شود، گفت: شاهد 
بودیم که بارهــا و بارها برای ایجاد 
سونامی قیمت، یک سری معاملات 
با قیمت بسیار بالا را انجام دادند و 
آگهی هایی نیز در این رابطه منتشر 

می کردند.
گــودرزی بــا تاکید بــر لزوم 
شناســنامه دار کردن آگهی ها 
در حوزه مسکن و تاکید رییس 

جمهور بــر مهار آگهی هــا در این 
بخش، بیان داشت: این اقدام موجب 
مهار قیمت ســازی های کاذب می 
شــود، زیرا زمانی که مشخص شود 
آگهی منتشر شــده مربوط به چه 
کسی یا دســتگاهی است و دارای 
کد رهگیری باشــد و قیمتی که در 
آگهی درج شده مبنای اخذ مالیات 
شــود، در این صورت اقدام به درج 
قیمت های درســت با توجه به بار 
 مالی که برای آنها خواهد داشــت 

خواهند کرد.
وی، خــود اظهــاری را بهتریــن 
مبنا بــرای مهار قیمت مســکن 
برشــمرد و گفــت: در این صورت 
دیگر افراد جــرات درج قیمت های 
 نجومی را نداشــته تا بازار مسکن 

را به هم بریزند. 
این کارشناس حوزه مسکن ادامه داد: 
این مساله سبب می شــود تا بازار 

کنترل شــده و قیمت هایی ارائه 
شده با توجه به اینکه خوداظهاری 

 مبنای دریافت مالیات می شود، 
واقعی تر شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

دولت سیزدهم برای ساماندهی مسکن مصمم است

صدور برگه های مالیاتی برای خانه های خالی 
لزوم شناسنامه دار کردن آگهی ها

راهکار کنترل قیمت مسکن
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

مســکن تبدیل به یک کالای ســرمایه ای شــده اســت. راه ارزان شــدن و ایجاد ثبــات قیمت در 
بازار مســکن، تبدیل شــدن آن به یک بازار مصرفی اســت و راهکار آن اخذ مالیات های ســنگین 
اســت. برای جلوگیری از افزایــش قیمت مســکن، حاکمیت بایــد ورود جدی به این بــازار کند. 
متأسفانه هر سال شــاهد افزایش قیمت مسکن هســتیم و هر سال نیز مســئولین اظهار امیدواری 
 می کنند قیمت کاهــش پیدا کنــد درحالی که می تــوان با قانــون مالیات بر عایــدی، قیمت ها 

را کنترل کرد.
ســرمایه گــذاری در بخــش مســکن بایــد معطــوف بــه تولیــد باشــد. قانــون مالیــات بر 
عایــدی ســرمایه، بیش از ۱۶ ســال اســت کــه در پیــچ و خــم هــای اداری ســرگردان مانده 
و هنــوز به طــور کامــل اجرا نشــده اســت. گرچه مدت هاســت کــه از وضــع این قانــون می 
 گذرد امــا هنوز هــم جنگ بــر ســر وارد کــردن این مالیــات بــه پایه هــای مالیاتی کشــور، 

وجود دارد.
بیــش از ۸۰ درصــد تقاضا در حوزه مســکن برای ســوداگری اســت و بــه دید ســرمایه گذاری 
خریدوفروش می شــوند؛ تکمیل ســامانه املاک و اســکان کشــور می تواند موجب بهبود وضعیت 
فعلی شــود و بهتر اســت پیگیری برای اجرایی شــدن این فرایند جدی شــود. در حال حاضر بازار 
مســکن یک بازار کاملًا ســرمایه محور اســت. به اســتناد آمار موجود، ۸۰ در صد اشــخاصی که 
 در این بازار حضور دارند متقاضیان ســرمایه ای هســتند و تقاضای ســرمایه ای غالــب بر تقاضای 

مصرفی است.
در کشــورهای دیگر نیز بازار مســکن، بــه علت خاص بــودن آن بازار جذابی اســت. اما نســبت 
سرمایه گذاری به تقاضا تقریباً یکســان و برابر است. با وجود اینکه ۸ ســال از زمان مصوبه راه اندازی 
سامانه املاک و اســکان می گذرد، چرا هنوز را ه اندازی نشده اســت؟ چرا قوه قضائیه با سازمان هایی 
که متولی تکمیل اطلاعات ســامانه املاک و اســکان هســتند برخورد نمی کند. تــرک فعل ها در 
این زمینه نباید فقط اعلام شــود. بلکه باید برخــورد صورت گیرد و مردم در جریــان برخورد ها قرار 
 گیرند. ســامانه املاک و اســکان در واقع سامانه زیرســاختی بازار مسکن اســت که باید به سرعت 

راه اندازی شود.
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فناوری و 
اطلاعات

ضرر ۲۰۰ میلیارد دلاری اپل از ممنوعیت آیفون در چین
ارزش سهام اپل در معاملات تحت تاثیر گزارشهایی مبنی بر گسترش ممنوعیت 
استفاده کارکنان دولت چین از آیفون، حدود چهار درصد سقوط کرد و مجموع 
کاهش ارزش بازار این شــرکت در دو روز گذشــته را به حــدود ۲۰۰ میلیارد 
دلار رســاند. اپل که ارزشمندترین شــرکت جهان اســت، روز چهارشنبه در 
 بدترین افت یــک روزه ســهام، حــدود ۱۰۰ میلیــارد دلار از ارزش بازار خود 

را از دست داد.
ارزش سهام شــرکتهای تولیدکننده قراردادی اپل و شــرکتهایی که در معرض 
آسیب در چین قرار دارند، نظیر برادکام، کوالکام و تگزاس اینسترامنت، بین ۱.۴ 
تا ۴.۷ درصد سقوط داشتند. افت ارزش ســهام اپل روی سه شاخص اصلی بازار 

آمریکا تاثیر گذاشت.
طبق گزارش رویترز، پکن در هفته های اخیر، به کارمندان چندین سازمان دولتی 
دستور داده است اســتفاده از آیفون اپل در محل کار را متوقف کنند. این اقدام، 
نگرانیها نسبت به زیان مالی ناشی از تنشهای رو به رشد میان واشنگتن و پکن را 

تشدید کرد.
آمریکا در ســالهای اخیر، دسترســی چین به فناوریهای مهم نظیر تراشه های 
پیشرفته را محدود کرده است و پکن، به نوبه خود تلاش کرده است وابستگی به 
فناوری آمریکایی را محدود کرده و واردات از شرکتهای آمریکایی مانند بوئینگ 
را کاهش داده اســت. چندین تحلیلگر وال استریت اظهار کردند که محدودیتها 
برای آیفون، نشان می دهد که حتی شرکتی با روابط خوب با دولت چین و حضور 
پررنگ در دومین اقتصاد بزرگ جهان، از تنشهای رو به رشد میان آمریکا و چین، 

در امان نیست.
اقدام پکن در شــرایطی صورت می گیرد که اپل با کاهش فروش آیفون، دست 
و پنجه نرم می کند و چین، نقطه روشــنی در درآمدهای ســه ماهه این شرکت 

آمریکایی بوده است.
بر اســاس گزارش رویترز، بعضی از تحیلگران هشــدار داده انــد احتمال دارد 
فروش اپل به دلیــل عرضه تلفن هوشــمند جدیــد »میت ۶۰ پــرو« هواوی 
 SMIC آســیب ببیند. این گوشی مجهز به تراشــه پیشرفته ســاخته شرکت
چین بوده و به منزله یک دســتاورد برای این دو شــرکت چینی است که هدف 
تحریمهای آمریــکا قرار گرفتــه اند. این تحریمهــا به فروش هــواوی در بازار 
 چین ضربه زده و به اپل اجازه داده اســت بخشی از ســهم بازار این برند چینی

 را تصرف کند.

تحول هوشمند صنعت تولید در چین با کمک ربات ها
چین در تلاش برای توســعه نــوآوری گرا، بخــش رباتیک به یکــی از صنایع 
نوظهور راهبردی این کشور تبدیل کرده که دســتاوردهای قابل توجهی داشته 
اســت. در کارخانه ای در بائوتو در منطقــه خودمختار مغولســتان داخلی در 
 شــمال چین، ربات های صنعتی تحت نظارت شــیائو پــان و همکارانش ربات 

صنعتی می سازند.
در این کارخانــه، رباتی در حال صیقــل دادن قالب های کربنــی آلومینیومی 
الکترولیتی است. این ربات در حال انجام آزمایش های عملکردی، می تواند شبانه 
روزی در محیط های بسیار آلوده و ســایر محیط های سخت با حداکثر کارایی به 

کار خود ادامه دهد.
شیائو، پژوهشگر دانشکده مهندسی الکترومکانیک دانشگاه فناوری گوانگدونگ، 
گفت: کار من نصب مغز و چشم برای ربات های صنعتی است تا ببینند، اطلاعات را 

تجزیه و تحلیل کنند و کارهای پیچیده تر را انجام دهند.
داده های اداره ملی آمار نشــان می دهد تولید ربات های صنعتی چین در سال 
۲۰۲۲ به ۴۴۳ هزار دستگاه رسید که نسبت به سال قبل از آن ۲۱ درصد افزایش 

داشته است.
شیائو که پشتیبانی فناورانه برای این شرکت و چندین شرکت دیگر ارائه می کند، 
گفت: ربات های صنعتی مزایای منحصر به فــردی در تولید مدولار)پیمانه ای(، 
تکراری و دقیق دارند و می توانند در دمای پایین، دمای بالا، محیط های سمی و 

سایر محیط های خطرناک به کار گرفته شوند.
وی افــزود: ربات های صنعتــی که کاربــرد گســترده ای در بخش هایی مانند 
الکترونیک، ذوب فلز و معدن کاری دارند، می توانند ایمنی و کارایی تولید را بهبود 
بخشند، هزینه های نیروی کار را کاهش دهند و تولید را به سمت سطح بالاتری از 

هوشمندسازی سوق دهند.
شــین گوبین، معاون وزیــر صنعت و فنــاوری اطلاعات چیــن گفت: صنعت 
رباتیک نمایانگر تولید پیشــرفته اســت و جامعه بشــری را به عصر هوشمند 
 رهنمون می ســازد، توســعه اقتصادی جهــان را تقویت می کند و رفاه بشــر

 را بهبود می بخشد.
بر اساس گزارش وزارت صنعت و فناوری اطلاعات )MIIT( چین، این کشور به 

بزرگترین بازار ربات های صنعتی جهان تبدیل شده است.
بر اســاس برنامه اقــدام “Robot+” که اوایل ســال جــاری وزارت صنعت و 
فناوری اطلاعــات و ۱۶ بخش دولتی دیگر چین منتشــر کردند، این کشــور 
متعهد شــده اســت اســتفاده از ربات ها را در تولید، کشــاورزی، تــدارکات، 
 انــرژی، مراقبت هــای بهداشــتی، آمــوزش و خدمات ســالمندان و ســایر 

حوزه ها افزایش دهد.
براساس این گزارش، تراکم ربات های چین که به معنای تعداد ربات ها به ازای هر 

۱۰ هزار کارمند است، در سال گذشته برای بخش تولید به ۳۹۲ دستگاه رسید.
تحلیلگران می گویند: این بخش که نشان دهنده قدرت یک کشور در نوآوری های 
فناورانه و تولید پیشرفته است، باعث تحول و ارتقای هوشمند شرکت های تولیدی 

چین شده و به افزایش بهره وری کل عوامل کمک می کند.
در ۱۰ سال گذشته، صنعت تولید فناوری پیشرفته چین رشد سریعی را گزارش 
کرده و سرمایه گذاری در این بخش ســالانه ۷.۴ درصد افزایش داشته است. بر 
اســاس داده های کمیسیون توســعه و اصلاحات ملی چین، تولیدات صنعتی با 
ارزش افزوده این بخش در سال گذشته ۱۵.۵ درصد تولیدات شرکت های صنعتی 
بزرگ این کشور را تشکیل می داد که نسبت به سال ۲۰۱۲، ۹.۴ درصد افزایش 

داشته است.
گوئــو یانچــون، رییــس این شــرکت گفــت: خــط تولیــد خــودکار این 
 شــرکت، ظرفیــت تولیــد و کارایــی را افزایــش داده و هزینه هــای تولیــد 

را کاهش دهد.
اگرچه راه اندازی خط تولید خودکار بیش از ۲۰ میلیون یوان )۲.۷۹ میلیون دلار( 
هزینه داشته است، اما به گفته گوئو این هزینه پس از تولید انبوه، قابل هضم است.

گوئو گفت: با کمک ربات های صنعتی، موفق شدیم میزان کیفیت محصول را از 
حدود ۹۶ درصد به ۹۹ درصد برسانیم.

وی گفت: این شــرکت در حال راه اندازی دومین خط تولید خودکار است که از 
ربات های صنعتی به جای کارگرانی که قطعات را برداشته و روی تسمه نقاله قرار 

می دهند، استفاده خواهد کرد.
شیائو پان گفت: از شرکت های تولیدی زیادی در سراســر چین بازدید کردم و 
متوجه شدم سطح اتوماسیون آنها پایین مانده است. هنوز ظرفیت زیادی برای 

توسعه بازار ربات های صنعتی وجود دارد.
بر اساس گزارش موسسه الکترونیک چین، انتظار می رود ارزش بازار ربات های 
صنعتی این کشور در سال ۲۰۲۲ به ۸.۷ میلیارد دلار برسد و تا پایان سال ۲۰۲۴ 

به بیش از ۱۱ میلیارد دلار افزایش یابد.

اخبار

به عقیــده بســیاری، بخش 
خصوصی به دنبال جمع آوری 
ثروت و ســرمایه اســت و به 
منافع جمعــی کاری ندارد و 
به عقیده بسیاری دیگر، بخش 
دولتی به دلیل بهره وری کم، منابع را هدر می دهد؛ اما 

دانش بنیان ها یک تفاوت بزرگ با هر دوی این ها دارند.
به گزارش فارس، بحث هــای پیرامون بخش خصوصی 
و دولتی، همواره از بحث های داغ و پر سابقه در اقتصاد 
بوده است. به عقیده بسیاری، بخش خصوصی به دنبال 
جمع آوری ثروت و ســرمایه اســت و به منافع جمعی 
کاری ندارد و به عقیده بســیاری دیگر، بخش دولتی به 
دلیل بهره وری کم، منابع را هدر می دهد؛ اما بین بخش 
خصوصی و کسب وکارهای استارت آپی و دانش بنیان نیز 
تفاوت های عمیقی وجود دارد که عمدتا ناشی از ماهیت 

کسب وکارهای نوپای نوظهور است.
زیســت بوم نوآوری متشــکل از تعداد زیادی تیم های 
استارت آپی است که دور هم جمع شده اند تا محصولی 
ارزش آفرین خلق کنند. از آنجایــی که هر نوع نوآوری 
دارای ریسک بالاست، در ابتدا ســهم کوچکی از بازار 
نصیب هر استارت آپ می شود و حتی هر سرمایه گذاری 
را قانع نمی کند که تأمین مالــی این نوآوری ها را انجام 
دهند. از طرفی اگر ارزشــی خلق نشود، اقبالی از سوی 

مشتریان و متقاضیان نیز وجود نخواهد داشت.
این تیم های کســب وکاری معمولا تعــدادی از افراد 
تحصیل کرده هستند که سعی دارند خروجی تحصیلات 
و یا ایده هایشان را به محصول یا خدمت با ارزش تبدیل 
کنند. در ابتدا ممکن است ارزش دارایی های این تیم ها 
به حدی نرســد که بانک ها را قانع کند که به آن ها وام 

دهند و کار خود را توسعه دهند. در مقابل، هسته اولیه 
یک شــرکت بزرگ خصوصی را معمولا یک یا چند فرد 
سرمایه دار یا دارای اعتبار نزد بانک ها و مؤسسات مالی 
تشــکیل می دهند و محصول آن ها نیــز لزوما با ارزش 
بالا نیســت. مالکان و صاحبان این شرکت ها در برخی 
موارد از رانت هــای مختلف اســتفاده می کنند تا یک 
واحد خصوصــی را راه اندازی کننــد و ارزش کار آن ها 
به دلیل ارزش ســرمایه آن هاســت. کالاهای تولیدی 
 این نوع بخــش خصوصــی معمولا در حول مســائل 

روز کشور هم نیست.
خلق ارزش، به جز در اســتارت آپ ها در شــرکت های 
دانش بنیــان نیــز قابل مشــاهده اســت. محصولات 
دانش بنیان ها معمــولا از جنس فناوری اســت و این 
فناوری ها بایستی در صنعت برای تولید کالاهای مختلف 
به کار گرفته شوند. این شرکت ها نیز تلفیقی از نوآوری 
و دانش را برای حل مسائل روز اســتفاده می کنند و از 
طرفی به توسعه زنجیره ارزش در سایر صنایع هم کمک 
می کنند. در دنیای استارت آپی، همیشه ایده های بهتر 
وجود دارند. ماهیت محصولات نوآورانه نیز به نوعی است 
که معمولا پس از مدتی که به بلوغ خود می رسند، فروش 
آن ها از رونق می افتد. مدیران استارت آپی در این مرحله 
مجبورند برای اینکه بازار خود را حفظ کنند، قســمت 
بزرگی از ســود خود را در توسعه محصول و کسب وکار 
خود هزینه کنند. برای مثال یک فروشــگاه اینترنتی، 
پس از مدتی فعالیت، مجبور اســت تعداد بیشتری از 
محصولات را به فروشــگاه خود اضافه کند تا بتواند به 

حیات خود ادامه دهد.
از ســوی دیگر، برخی از صاحبان شــرکت های رانتی 
بخش خصوصی، سودهای خود را در بانک ها یا با خرید 
ملک، زمین و ساختمان سرمایه گذاری می کنند. ارزش 
محصولات آن ها معمولا به دلیل رانت و سرمایه است و 
احساس خطری هم از بابت از بین رفتن کسب وکارشان 

ندارند. دنیای کسب وکاری استارت آپی درست هم زمان 
با ظهور اینترنت و فضای دیجیتال شــروع به اوج گیری 
کرد. بستر اینترنت فضای مناسب و رقابتی را در اختیار 
این کسب وکارها قرار می دهد و فضایی بدون محدودیت 
و خالی از انحصار و اشباع است که در بازار سنتی مواجه 

با آن مواجه هستیم.
در فضای رقابتی و مدرن استارت آپی سرعت فعالیت ها 
بالاست و نوعی از مدیریت را می طلبد که با فضای سنتی 
متفاوت است. یک استارت  آپ تنها درصورتی می تواند 
رشــد کند که به تغییرات، ســریعا واکنش نشان دهد 
و در اصطلاح »چابک« باشــد. در بازار ســنتی، بیشتر 
کارها با اعتبــار جلو می رود و تغییــرات جدید مزاحم 

کسب وکارهای سنتی می شوند.
در فضای استارت آپی و شرکت های دانش بنیان، تبدیل 
ایده و دانش به ثروت یــا ارزش در تمرکز قرار می گیرد. 
تیم های نوآور و فناور همیشه باید در مرز علم قرار گیرند 
و خود را با تغییرات جدید هم ســو کنند. این امر باعث 

می شود این کسب وکارها همیشــه درحال پیشرفت و 
به روزرسانی باشند.

در مقابل، بخش خصوصی غیر نــوآور، پس از مدتی از 
تغییرات باز می ماند و بازار را از دست می دهد. این شرایط 
در بسیاری از شرکت های صنعتی وجود دارد. بیشتر این 
شــرکت ها دارای فناوری قدیمی هستند و توانمندی و 

قابلیت تولید محصولات باارزش و رقابت پذیر را ندارند.
اســتارت آپ های نوپا و دانش بنیان ها بــه دنبال تغییر 
فرایندهای معمول به فرایندهایی هستند که با کمترین 
هزینه، بیشــترین بازده را دهد. این شرایط و همچنین 
چابکی ســازمان ها منجر به افزایش بهره وری می شود. 
درصورتی کــه بخش خصوصی که دارای ســرمایه و یا 
رانت های مختلف مانند انرژی ارزان باشد، بهره ور نخواهد 
بود و نمی تواند به خودی خود فرایندها را ارتقا دهد. از 
طرفی بازیگران مختلف زیســت بوم استارت آپی تلاش 
می کنند از فناوری های به روز اســتفاده کنند و این نیز 

خود بر نرخ بهره وری آن ها می افزاید.

ارزش آفرینی، مهم ترین هدف استارت آپ های نوپا است

بهره وری بالا در زیست بوم استارت آپی
News kasbokar@gmail.com

طبق آخرین آمار اعلام شده از ســوی وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات از شــروع به کار دولت ســیزدهم 
تاکنون نزدیک به ۵۰۰۰ روســتای با جمعیت بیش از 
۲۰ خانوار به اینترنت پرسرعت متصل شده اند. شبکه 
ملی اطلاعات از مهم ترین پروژه های وزارت ارتباطات 
محسوب می شود و طبق گفته مســئولان در ابتدای 
دولت سیزدهم پیشرفت این شــبکه ۲۳ درصد رشد 
داشــته اما درحال حاضر این پیشــرفت به ۶۰ درصد 
رسیده و قرار است تا پایان سال این عدد به ۷۵ درصد 

برسد.
ارتباطات امروز به تلفن و اینترنت محدود نمی شود و 

با فناوری هایی مانند نســل پنجم اینترنت که صنعت 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات را دگرگون خواهد کرد، 
گره خورده اســت. برخورداری شــهرها و روستاها از 
اینترنت از مواردی است که بخشی از شاخص دسترسی 
همگانی محســوب می شــود و به همیــن دلیل در 
سال های گذشــته اتصال مناطق مختلف روستایی و 
 شهری به اینترنت نسل ســه و چهار مورد توجه قرار 

گرفته است.
شــبکه ملی اطلاعات از جمله طرح هایی اســت که 
می تواند روند اتصال روستاها به اینترنت را تسریع کند؛ 
بنابراین یکی از مهم ترین اهداف این شبکه را می توان 

برقراری عدالت اجتماعی با اتصال روستاها به اینترنت 
نام برد. در این راستا، با روی کار آمدن دولت سیزدهم، 
دسترسی روستاها به اینترنت مهم در صدر برنامه های 
مسئولان در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات قرار 

گرفت.
در همین رابطه - عیســی زارع پور- وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات درباره تعداد روستاهای متصل شده 
به اینترنت گفته است: از ابتدای شــروع به کار دولت 
ســیزدهم تاکنون قریب به ۵۰۰۰ روستای با جمعیت 
بیش از ۲۰ خانوار به اینترنت پرسرعت متصل شده اند 
و ۳۰۰۰ روستا باقی مانده است که این روستاها نیز تا 

پایان سال به اینترنت پر ســرعت متصل خواهند شد.  
او تأکید کــرد: در دنیای آینده تمــام زندگی مردم بر 
مدار دیجیتال پیش خواهد رفت و در چنین شرایطی 
کشورهایی که دارایی دیجیتال نداشته باشند از صحنه 
جغرافیایی دیجیتال دنیا حذف خواهند شد. نکته قابل 
توجه این است عمده روستاهایی که پوشش اینترنت 
در آنها برقرار شده است، جزو روستاهایی هستند که از 
نظر وجود زیرساخت هایی مانند جاده، برق و زیرساخت 
شبکه که الزامات ایجاد پوشش اینترنت است، در مضیقه 
بوده اند که این موضوع هم سختی و هم هزینه اجرای 

پروژه را به طرز قابل توجهی افزایش داده است.

ارزش بیت کوین در جلســه معاملاتی خود حدود دو 
درصد کاهش یافت و تمام ســودهای کسب شده روز 
پنج شــنبه را پس از گزارش جی پی مورگان در مورد 
بررسی توکن های سپرده مبتنی بر بلاک چین به عنوان 

راه حلی بهتر برای تراکنش های فرامرزی را بازگرداند.
اتریوم و دوج کوین نیز همزمان با بیت کوین معاملات 
کمتری را شــاهد بودند، در حالی که هر سه کریپتو به 
حرکت در امتداد الگوهــای مثلثی ادامه دادند. اگرچه 
شکل گیری مثلث برای بیت کوین، اتریوم و دوج  کوین 
نزولی است، بیت کوین، رهبر کریپتو، واگرایی صعودی 
ایجاد کرده است که نشــان می دهد حرکت به سمت 

صعودی می تواند در افق بیت کوین مشاهده شود.
واگرایی صعودی زمانی رخ می دهد که یک سهم در یک 
بازه زمانی خاص، یک سری از پایین ترین قیمت ها را 
ایجاد کند، در حالی که نوسان گر شاخص قدرت نسبی 
)RSI( یک ســری پایین های بالاتر را ایجاد می کند. 
واگرایی نشان می دهد که گاوها در حال بازیابی کنترل 

هستند و می تواند نشــانگر معکوس قریب الوقوع روند 
نزولی باشد.

واگرایی ها زمانی بهتر مورد استفاده قرار می گیرند که 
با سیگنال ها و الگوهای دیگر در نمودار سهام یا کریپتو 
ترکیب شوند زیرا فقط وجود واگرایی نشان نمی دهد که 
چه زمانی یک برگشت احتمالی رخ می دهد. با بررسی 
نمودار بیت کوین در می یابیم کــه بیت کوین در یک 
مثلث نزولی معامله می شود و یک ســری از اوج های 
پایین تر را ایجــاد می کند اما پایین تریــن حد خود را 
نزدیک به مرز ۲۵هزار و ۳۵۰ دلار نگه می دارد. این الگو 
نزولی است زیرا هر بار که بیت کوین به آن سطح سقوط 
می کند ضعیف  و باعث می شود خرس ها راحت تر قیمت 

را پایین بیاورند.
در همین حال، شــاخص قدرت نسبی بیت کوین یک 
سری از پایین ترین ســطح ها را ایجاد کرده که باعث 

ایجاد واگرایی صعودی متوسط شده است. برای اصلاح 
این واگرایی، قیمــت بیت کوین در نهایت باید افزایش 
یابد که می تواند باعث شود کریپتو به صورت صعودی 

از مثلث جدا شود.
اتریوم و دوج کوین در الگوهای مثلثی متقارن معامله 
می شوند و مجموعه ای از اوج ها و پایین ترین قیمت ها 
را تشــکیل می دهند. این دو ارز دیجیتال قرار است به 
ترتیب در ۱۳ و ۱۲ سپتامبر به راس مثلث ها برسند که 
نشان می دهد حرکت بزرگتر به سمت صعودی یا نزولی 

احتمالا قبل از این تاریخ ها انجام می شود.
اگر اتریوم و دوج کوین بــه معاملات جانبی خود ادامه 
دهند یا با حجم کمتر از حد متوسط از مثلث به سمت 
بالا یا پایین بروند، این الگو نفی می شود و معامله گران 
فنی می تواننــد منتظر شــکل گیری الگوهای بعدی 
باشــند. کریپتوها با کاهش حجم معامله می شوند که 

نشان می دهد افزایش حجم ممکن است در افق باشد 
و به معامله گران این امکان را می دهد تا جهت آینده را 

بسنجند.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتال در حال 
حاضر ۱.۰۴ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم 
نســبت به روز قبل  ۰.۹۹ درصد کمتر شده است. در 
حال حاضر ۴۸.۳۰ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۲۴ درصد 

کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۲۲.۰۵ میلیارد دلار اســت که ۱۱.۹۳ درصد کاهش 
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۲.۱۸میلیارد دلار است که ۹.۸۹ درصد از 
کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم 
تمام ســکه های پایدار اکنون ۲۰.۷ میلیارد دلار است 
که ۹۳.۸۵ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال را تشکیل می دهد.

شــرکت ایکس ایــلان ماســک از کالیفرنیا بر ســر 
قانونی شــکایت کرد که مقررات شفافیت جدید برای 
شرکت های شبکه اجتماعی تعیین کرده و آنها را ملزم 
می کند سیاست هایشــان برای کنترل اطلاعات غلط، 
اذیت و آزار، نفرت پراکنی و افراط گرایی را منتشر کنند.

پلتفرم شبکه اجتماعی »ایکس« )توییتر سابق( اعلام 
کرد این قانون که به لایحه مجمع ۵۸۷ معروف است، 
حقوق آزادی بیان را تحت متمم نخست قانون اساسی 
آمریکا و قانون اساسی ایالت کالیفرنیا، نقض می کند. در 
شکایتی که در دادگاه فدرال در ساکرامنتوی کالیفرنیا 
تنظیم شد، شرکت »ایکس« اعلام کرد نیات واقعی این 
قانون، تحت فشار گذاشتن شرکت های شبکه اجتماعی 
برای حذف محتوایی است که این ایالت آن را مورد ایراد 
می داند. کالیفرنیا با این قانون، شرکت ها را وادار می کند 

دیدگاه این ایالت درباره مسائل سیاسی را اتخاذ کنند 
که خود نوعی بیان اجباری است.

ماســک که خود را طرفدار مطلق آزادی بیان می داند، 
پس از خرید ۴۴ میلیارد دلاری توییتر در اکتبر گذشته، 
بسیاری از کارمندان مسئول نظارت و ساماندهی محتوا 
در این پلتفرم شبکه اجتماعی را اخراج کرد و بعضی از 
حساب هایی که مدیریت قبلی فعالیت آنها را محدود 

کرده بود را برگرداند.
ماســک که پولدارترین فرد جهان اســت، شــرکت 
خودروسازی برقی تسلا و شــرکت اکتشافی اسپیس 
ایکس را هم اداره می کند. دفتر راب بونتا، دادستان کل 
کالیفرنیا که قوانین این ایالت را اجرا می کند، اعلام کرد 

به این شکایت در دادگاه پاسخ خواهد داد. قانون لایحه 
مجمع ۵۸۷ شرکت های شــبکه اجتماعی با حداقل 
۱۰۰ میلیون دلار درآمد ناخالص سالانه را ملزم می کند 
گزارش های شش ماهه ای منتشر کنند که شیوه های 
نظارت آنها بر محتوای را شرح داده و داده هایی درباره 
تعداد پست های قابل ایراد و نحوه رسیدگی به آنها ارائه 

می دهد.
ایــن قانون همچنیــن شــرکت ها را ملــزم می کند 
نســخه هایی از شــرایط خدمات خــود را ارائه کنند. 
عدم رعایت این مــوارد، جریمه های مدنی تا ســقف 
۱۵۰۰۰ دلار بــرای هر تخلــف در روز را بــه دنبال 
دارد. گاوین نیوســام، فرماندار دموکــرات کالیفرنیا، 

ســپتامبر گذشــته این قانون را امضا کرد و گفت که 
ایالت اجــازه نخواهد داد شــبکه های اجتماعی برای 
 گســترش نفــرت و اطلاعات نادرســت، به اســلحه 

تبدیل شوند.
ماســک که پس از خرید توییتر، هزاران کارمند آن را 
اخراج کرد، دوشنبه گذشته منتقدان را عامل کاهش ۶۰ 
درصدی درآمد تبلیغاتی این شرکت در آمریکا دانست. 
بر اساس گزارش رویترز، ای جی براون که در ژوئن از 
سمتش به عنوان مدیر ایمنی برند و کیفیت تبلیغات 
»ایکس« اســتعفا کــرد، در مصاحبــه اخیری گفت: 
تغییرات سیاستی اتخاذ شده توسط ماسک که مشاهده 
پست های ایراد دار در »ایکس«  را به جای حذف آنها 
محدود می کند، متقاعد کردن تبلیغ کنندگان را برای 

ایمن بودن پلتفرم دشوار کرده است.

یک شرکت دانش بنیان موفق به ساخت پرنده های تخصصی 
شده که کاملاً هوشمند و خودکار بوده و دارای قابلیت نقشه 
برداری هوشمند و برخاست با لانچر برای مناطق صعب العبور 

و نشست با چتر است.
به گــزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محمدحســن هجرت، مدیرعامل یک 
شرکت دانش بنیان با اشاره به تولید پرنده نقشه برداری و 
 E۱ دیدبان عنوان کرد: این تولیدات که تحت عنوان کهنز
و X۱ طراحی و تجاری سازی شــده از مزیت های خاصی 

همچون دقــت در عکس برداری هوایی و قیمت مناســب 
برخوردار هستند.

این فعال فناور با اشاره به نیاز روزافزون بازار به پهپادها و روند 
رو به رشد استفاده از وسایل پرنده در سطح بین المللی عنوان 
کرد: تمرکز اصلی ما بر حوزه غیر نظامی و به صورت خاص 
نقشه برداری و دیدبانی هوایی است. پایش خطوط انرژی و 
نفت، محیط زیست، کشاورزی و جنگلبانی از جمله موارد 

مورد کاربرد است. شرکت های نقشه بردار و سایر حوزه هایی 
که نباز به دیدبانی هوایی دارند از مشتریان این محصول به 

شمار می روند.
وی با اشاره به این که محصول تولیدی نمونه داخلی ندارد، 
عنوان کرد: در حــوزه پهپادهای بال ثابت در ســطح دنیا 
شرکت های سوئدی و سوییسی فعالیت گسترده ای دارند اما 
محصول این شرکت دانش بنیان، کاملًا هوشمند و خودکار 

بوده و دارای برخاست با لانچر برای مناطق صعب العبور و 
نشست با چتر است که امنیت پهپاد را به صورت قابل توجهی 

افزایش می دهد.
هجرت با اشــاره بــه این کــه تولیــد و بهره بــرداری از 
نمونــه ســاخت ایــران، هزینه هــای واردات و خــروج 
ارز را کاهش داده اســت، ادامه داد: واردات نمونه مشــابه 
این محصــولات، عمدتــا از مبادی غیر رســمی و قاچاق 
 صورت می گیرد و ســه میلیون دلار ارز را از کشــور خارج 

می کند.

چند روستا از ابتدای دولت سیزدهم به اینترنت متصل شده اند؟

فدرال رزرو افت بیت کوین را رقم زد

شکایت شرکت ایکس ایلان ماسک از کالیفرنیا

نقشه برداری هوشمند با پرنده های تخصصی ساخت داخل
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کشاورزي

ايــران صاحــب يكــي از 
عظيم تريــن ذخاير گياهان 
دارويي جهان است كه به دليل 
تنوع آب و هوا و تنوع خاك، 
پرورشگاه بزرگي از گياهان 
شناخته مي شود كه خاصيت درماني و دارويي 
دارند. در كشور بيش از ۸۰۰۰ گونه گياهي و حدود 
۱۰۰۰ گونه گياه دارويي وجــود دارد كه در اين 
ميان، ۶۰۰ تا ۸۰۰ گونه گياهي، دارويي بودن شان 
اثبات شده اســت. به غير از فوايد پزشكي اين 
گياهان، اشــتغالزايي و كارآفريني مهم ترين 
جنبه موردتوجه در اين بحث است. از كشت اين 
گياهان تا فرآوري و تبديل آنها به داروهاي گياهي 
زمينه مساعدي براي ايجاد شغل فراهم مي شود. 
كشور با داشتن چندين هزار گونه گياه دارويي از 
لحاظ تنوع گياهي در دنيا جايگاه ويژه اي دارد 
و مي تواند ظرفيت قابل توجهي براي به دســت 
آوردن بازارهاي جهاني در اين زمينه داشــته 
باشد. ايران پنجمين توليدكننده و صادركننده 
گياهان دارويي است، لذا تنوع گونه اي گياهان 
دارويي در ايران بســيار زياد است و ظرفيت 

 بالقوه اي در كشت و صادرات اين محصولات
وجود دارد. 

  انتقاد از خام فروشي گياهان دارويي
فاطمه ســفيدكن؛ معاون پژوهشــي موسسه 
تحقيقات جنگل و مراتع كشــور در گفت وگو 
با »كســب و كار« از صــادرات گياهان دارويي 
به صورت فرآوري نشــده )خام فروشي( انتقاد 
مي كند و مي گويد: متاســفانه در بخش گياهان 
دارويي ما با صادرات خــام اين محصول مواجه 
هستيم كه با ارزش افزوده پايين به كشورهاي 
ديگر صادر می شــود كه همان كشورها بعد از 
توليد فرآورده هاي گياهــان دارويي با قيمت 
بسيار بالاتر، آن محصولات را به ما مي فروشند. 
اين استاد دانشگاه با اشــاره به اين موضوع كه 
صادرات گياهان دارويي متاسفانه متولي خاصي 
ندارد و تنها كافي است كه مواد صادر كننده، مواد 
مجاز باشند، بر اين موضع نيز تاكيد مي كند كه 
از آنجايي كه هيچ نظارتــي بر صادرات گياهان 
دارويي نمي شــود، گاهي ما با قاچاق اين نوع 

محصولات نيز روبه رو هســتيم. وي 
بخش  در 

ديگــري از صحبت هاي خود با اشــاره به اين 
موضوع كه محصولات نهايي گياهان دارويي كه 
بيشترين ارزش افزوده را مي تواند براي كشور 
داشته باشد، هنوز جايگاهي را در اقتصاد كشور 
به دست نياورده است، ادامه مي دهد: مدتي است 
كه صادرات محصولات نهايي ما نيز آغاز شده و 

تنها محدود به اسانس نيست. 

  اجباري كردن رعايت آيين نامه هاي استاندارد
سفيدكن معتقد اســت براي اينكه از واردات 
و صادرات اســانس هاي تقلبي و افشرده هاي 
مصنوعي جلوگيري شود، سازمان استاندارد بايد 
نظارت كافي در اين حوزه با تدوين آيين نامه هاي 
لازم و اجباري كردن اجراي آنها در توليد اسانس 

داشته باشد. 
معاون پژوهشي موسســه تحقيقات جنگل و 
مراتع كشور در ادامه با تاكيد بر اينكه سازمان 

اســتاندارد يك ســري آيين نامه تدوين كرده 
است و هرچند كه اين استانداردها براي توليد 
كافي نيست، مي گويد: متاســفانه اجراي اين 
آيين نامه ها نيز اجباري نيســت و نظارتي هم بر 
رعايت اين آيين نامه ها نمي شــود كه همين امر 
باعث آشفتگي در بازار توليد، واردات و صادرات 
اسانس هاي گياهان شده است. به گفته سفيدكن 
در حال حاضر و با توجه به گستردگي گونه هاي 
گياهان دارويي تنهــا در ۱5گونه فقط آيين نامه 
استاندارد تعريف شــده است ولي اسانس هاي 
گياهي كه در كشــور مي توانند توليد و صادر 
شوند، خيلي بيشتر از اين تعداد است كه البته 
به تازگي با همكاري موسسه تحقيقات جنگل و 
مراتع، سازمان استاندارد و ستاد گياهان دارويي 

اين روند در حال شكل گيري است. 

 روند طولاني تجاري سازي گياهان دارويي
 وي در ادامه مي گويد: با توجه به حجم گياهان 

دارويــي و ارز آوري كه توليد ايــن گياهان و 
فرآورده هاي آنها در بحث صادرات مي تواند براي 
كشور داشته باشد نياز به يك برنامه ريزي دقيق 
دارد كه البته بعد از تدوين آيين نامه استاندارد 
آن را نبايد رها كرد بلكه بايد رعايت آن اجباري 
شود و يك متولي را مشخص كرد تا بر رعايت آن 
نيز نظارت داشته باشد، چون سلامت مردم در گرو 
نمونه هاي سالم و استاندارد است، چراكه تقلب 
در توليد اين محصولات بي اعتمادي را در جامعه 

نسبت به گياهان دارويي به همراه دارد.
 وي با اشــاره به اينكه ما در كشور بيش از 2۰۰۰ 
نوع گياه دارويي داريم امــا تنها 5۰ نوع آن در 
صنعت اســتفاده مي شــود، معتقد است: اين 
نشان دهنده اين موضوع اســت كه ما هنوز به 
جايگاهي مناســبی در اقتصاد توليد در كشور 
دســت نيافته ايم، هرچند كه آمار نشان دهنده 
توليد بيش از ۱۰5۰ نوع گياه دارويي اســت اما 
متاسفانه تنها 5۰ گونه آن تجاري سازي شده اند. 
به گفته ســفيدكن، كپي برداري از نمونه هاي 
خارجي نيز از مشكلات بخش توليدات گياهان 
دارويي اســت كه مهم ترين دليل آن طولاني 
 بودن فرآيند تجاري ســازي و ثبت دارو با منشا 

گياهي است .

»كسبوكار«چالشهايپيشرودربخشگياهانداروييرابررسيميكند

خروجارزازکشورباخامفروشي

فصل پاييز، فصل برداشــت مركبات 
در ايــران اســت و نوبرانه هايي مانند 
پرتقال، نارنگي و گريپ فروت به وفور 
در بازارهــاي ميــوه  و تره بــار يافت 
مي شــوند اما با اين وجــود همچنان 
واردات سه قلم ميوه، از خانواده مركبات در حال انجام است. 
براساس اعلام گمرك پرتقال، گلابي و گريپ فروت، ميوه هايي 
هستند كه در آستانه فصل پاييز به كشور وارد شده اند كه به 
گفته برخي فعالان بازار واردات اين ميوه ها براي تنظيم بازار 

صورت مي گيرد. 
چندي پيش عنايت ا... بياباني، رئيــس هيات مديره اتحاديه 
باغداران و مركبات در گفت وگو با ايســنا، با اشــاره به اينكه 
سال هاي گذشــته در زمان شــكوفه دادن باغ هاي مركبات 
محصول را پيش خريد مي كردند، گفته بود: »متاسفانه امسال 
با وجود اينكه محصول باكيفيت و مرغوبي نيز توليد شده ولي 
تاكنون باغات مركبات دست نخورده باقي مانده است.« وي 
ضمن ابراز نگراني از وضعيت بازار مركبات، به واردات بي رويه 
اين محصولات اشاره و اعلام كرد: »واردات بي رويه اي كه در 
گذشته انجام شــده و همچنان نيز ادامه دارد باعث شده كه 
در حال حاضر باغات و مركبات دســت نخورده باقي مانده و 
باغداران مركبات در نگرانــي و دلزدگي به ســر ببرند و اين 
دلزدگي به جايي رسيده كه مردم در حال رها كردن باغ هاي 

خود هستند.« 
واردات ميوه هر سال در فصل برداشت آتشي است كه به جان 
كشاورزان مي افتد. در سال هاي گذشته سياست هاي نادرست 
دولت از يک طــرف و واردات بي رويه و قاچــاق محصولات 
كشاورزي از ســوي ديگر، بخش كشــاورزي را با مشكلات 
بسياري مواجه كرد. جولان دلالان بازار ميوه از ديگر مشكلات 
كشاورزان است. در اين بين طبق پيش بيني فعالان بازار ميوه 
و اتحاديه ها امسال بازار توليد داخلي مناسب بوده و تنها درباره 

پرتقال به واردات احتياج داريم.

   ميوه ارزان مي شود
در همين حــال مجتبي شــادلو، رئيس اتحاديــه باغداران 
كشــور از كاهش قيمت ميوه در آينده نزديک خبر داده و به 
»كسب وكار« مي گويد: ســرمازدگي در اوايل سال بر باغ هاي 
غرب مازندران آنچنان تاثيرگذاشت كه در حال حاضر درختان 
پرتقال تنها داراي برگ هستند و احتمال كمبود اين ميوه  تا 
گردش ميوه عيد نوروز وجــود دارد اما آمار و اطلاعات وزارت 
جهاد كشــاورزي اين مطالب را تاييد نمي كند. شادلو تاكيد 
مي كند كه كمبودي در ميوه هاي انــار، نارنگي، ليمو، انگور، 

هندوانه، طالبي و خربزه وجود ندارد. 
اين فعال حوزه كشــاورزي با بيان اين مطلــب كه ميوه هاي 
تابســتانه ماه هاي شــهريور و مهر كــه محصولاتي همچون 
انگور، خربزه، هندوانه و طالبي هســتند بــا قيمت و كيفيت 
مناسب در حال عرضه اند مي گويد: در كنار آن ميوه مجلسي 
توانسته رضايت ها را به دست بياورد و خيار كه در چند وقت 

گذشته بسيار گران شده بود در روز گذشته قيمت آن در هر 
كيلو ۵۰۰ تومان كاهــش يافت. وي تاكيــد دارد: اگر باغات 
غرب مازندران در اوايل ســال دچار آســيب نمي شد، انتظار 
مي رفت قيمت هر كيلو انار كمتر از ۲۵۰۰ باشد. شادلو معتقد 
است كه سرماي شديدي كه در ســال 86 باعث از بين رفتن 
محصول درختان و لطمه خوردن به محصول انبارها شد، عامل 
 واردات بي رويه مركبات به ويژه پرتقال به كشور و از بين رفتن 

سرمايه بود. 

    هفتم در توليد، سي ويكم در صادرات
براساس گزارش هاي اعلام شده در حال  حاضر ايران رتبه هفتم 
توليد مركبات در جهان را دارد اما از لحاظ صادرات رتبه ۳۱ 
را دارد. بهرام بيرانوند، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس در گفت وگو با »كسب وكار«، با تاكيد بر اينكه 
خشكسالي و سرمازدگي به هيچ عنوان باعث كمبود مركبات 
در بازار داخلي نخواهد شــد، مي گويد: اگر خبر اعلام كمبود 
مركبات، با هدف زمينه ســازي براي واردات است، بايد اعلام 

كرد هيچ گونه كمبودي در سال جاري نخواهيم داشت. نماينده 
مردم بروجرد در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اين موضوع 
كه با وارد كردن هر نوع محصول كشــاورزي مخالف هستيم، 
تاكيد مي كند: اكنون كمر كشــاورز داخلي زير فشــار بازار و 
تامين نهاده خم شده و دقيقا زماني كه براي فروش محصول 
مناسب است، درها را براي واردات باز مي كنند.  به گفته عضو 
كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس، كشاورزان 
داخلي در شمال، جنوب و جنوب شــرقي كشور، توان تامين 

مركبات مورد نياز داخل را دارند و گستره وسيعي از كشور، در 
حال توليد مركبات هستند. وي در ادامه بر اين موضوع تاكيد 
دارد كه براساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، با توجه 
به گستره وسيع كشت مركبات، ميزان توليدات كاهش نيافته 
و به همين دليل هم شــاهد افزايش قيمت به دليل كمبودها 
نخواهيم بود و در صورتي كه شاهد افزايش قيمت ها در بازار 
باشيم، بي شک دليل آن، دســت درازي دلالان بوده و انتظار 

مي رود كه مسئولان به اين موضوع توجه كنند. 

»كسبوكار«اززمينهسازيبرايورودمركباتبهكشورگزارشميدهد

وارداتمرکبات؛داغيبردلکشاورزان
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گردشگری

بسياري از نقاط سواحل خليج فارس همچنان ناشناخته و بكر مانده اند و كمتر مورد 
توجه گردشــگران قرار گرفته اند و اگر بخواهيم درباره نقاط ديدني سواحل خليج 
فارس صحبت كنيم، احتمالا شما به ياد بوشهر و بندرعباس و چابهار خواهيد افتاد، 
يا از سواحل كيش و قشم نام خواهيد برد اما ما مي خواهيم شما را با بندر زيبايي آشنا 
كنيم كه كمتر به آنها پرداخته شده و هنوز اســرار و ناگفته هاي بسياري درباره آن 
وجود دارد. اگر از سمت بوشهر به سمت بندر طاهري برويد، بندر سيراف را در غرب 

اين بندر خواهيد يافت. 
راجع به تاريخ ســيراف و موقعيت جغرافيايي آن از قرون گذشــته  جغرافي دانان و 
مصنفان اسلامي گفته اند: فارسيان در كتابشان موسوم به اوستا آورده اند كه كيكاوس 
خواست به آسمان صعود كند و چون با تخت بر بال مرغان بسته اش صعود نمود و از 
چشم مردم پنهان شد، خداوند باد را فرمود كه او را فرواندازد، پس فروافتاد و گفت 
به من آب و شير بدهيد و او را آب و شير نوشــاندند، از آن جهت است كه نام شهري 
كه كيكاوس در آن فرو افتاد را »شيرآب« ناميدند كه بعدا به صورت شيلاو و سيراف 

درآمد. 
در كتاب جمهوريت افلاطون نام خدايان سيرافي آمده است كه معلوم مي شود شعراي 
يونان باستان نام اين دريانوردان را به عنوان قهرمان دريا ثبت كرده اند.همچنين آورده 

اند خانه هاي آن از چوب هاي سخت و محكم زنگبار ساخته شده و داراي چندين طبقه 
است. اين شهر در ساحل دريا واقع شده و داراي ابنيه قشنگ و جمعيت زياد است. آب 
خوب و ميوه عالي را از كوه جم كه در مجاورت شهر است می آورند. اين بندر به مدت 

3، 4 قرن از بنادر مهم سرزمين پارس و خليج فارس بوده است. 
به گفته مورخان خرابي و انحطاط اين شــهر از زمان آل بويه آن هم به سبب ظلم و 
ستمي كه به مردم اين منطقه روا داشــتند آغاز شد، همچنين زلزله اي كه در سال 
377 هجري قمري رخ داد، شهر را به طور كل ويران كرد و قسمتي از شهر به داخل 
دريا افتاد، چنانكه كشتي ها نمي توانستند در ساحل سيراف و در كنار لنگرگاه قديمي 

آن لنگر بيندازند. 
بدين ترتيب بندري كه سال ها محل تجمع ثروت و محل تجارت و داد و ستد در منطقه 
بود رو به نابودي رفت و بيشــتر جمعيت آن به مناطق اطراف از جمله بندر طاهري 

امروز و جزيره كيش رفتند. 

 دره لیل، مکانی برای گردشگری
امروزه گردشگراني كه به اين بندر باستاني مي روند پيش از هر چيز دره اي زيبا 
و مرموز به نام دره ليل آنها را تحت تاثير قرار مي دهد. اين دره در بين ســاكنان 

گذشــته اين بندر، دره اي مقدس بوده اســت. در روي ديــواره غربي اين دره 
حفره هايي وجود دارد كه محل دفن اموات سيرافيان در گذشته بوده است. به 
گواه افراد محلي و آگاهان، ساكنان باستاني سيراف پيرو آيين مهرپرستي بوده اند، 
براي همين مردگان خود را به صورت جنيني و رو به ســوي محل طلوع آفتاب 
دفن مي كردند، همچنين عده اي معتقدند گذشتگان اين سرزمين پيروي كيش 
زرتشت بودند و براي اينكه خاك را با اموات خود آلوده نكنند، آنها را در دخمه هايي 
واقع در شكاف و حفره هاي كوه دفن مي كردند. از ديگر ديدني هاي شگفت انگيز 
سيراف وجود چاه هايي عميق به عمق تقريبي 300 متر است و نكته شگفت انگيز 
اين چاه ها اين است كه تا امروز مشخص نشده اين چاه هاي عميق را با چه ابزاري 
حفر كرده اند.در دره ليل همچنين وجود گورها يا چاله هايي كه به صورت پلكاني 
از ارتفاعات شهر به سمت پايين ساخته شده اند جلب توجه مي كند. اينكه اين 
چاله ها كاربرد ذخيره آب، به ويژه آب هاي ناشي از بارش باران را داشته اند يا اينكه 
اينها گورهاي باستاني بوده اند و براي تدفين مردگان استفاده مي شده اند، از ديگر 

ابهامات علم باستان شناسي در اين منطقه است. 
عده اي اين گورها را متعلق به زرتشتيان و عده اي آنها را به يهوديان و عده اي آنها را 
به اقوامي نسبت مي دهند كه در حاشيه خليج فارس زندگي مي كرده اند و امروزه 

هيچ نشانه اي از آنها باقي نمانده اســت. وجود يك چهارتاقي از دوره ساسانيان 
در تپه اي مشرف به دره ليل، برمقدس بودن اين منطقه نزد مردم سيراف صحه 
مي گذارد. از ديگر موارد قابل ذكر و جالب در اين منطقه مي توان به آثار بجا مانده 
از كارگاه هاي شيشه گري اشاره كرد.در منتهي اليه غربي بندر سيراف بر روي يك 
تپه كوچك خرابه هاي مســجد امام حسن بصري جلب نظر مي كند. همچنين 
در سيراف موزه آثار كشف شده از شهر باستاني سيراف داير است كه در آن آثار 
گچبري و كتيبه هايي به خط كوفي كه از تزئينات مسجد و خانه هاي آن دوران 

است، ديده مي شود.
 از ديگر ديدني هاي سيراف مي توان به عمارت تل گنبد اشاره كرد كه بنا به گفته 
باستان شناسان احداث آن متعلق به دوران عيلامي هاست. در ابتداي شاخه مياني 
و شمال دره ليل، آثار مقبره اي كه بر آن عمارت محقري ساخته اند ديده مي شود. 
اين گور منسوب به سيبويه است كه به صورت صندوقي مكعب شكل، با لوحه اي 
 به خط كوفی ساخته شده است. وی از علمای اعظم نحو و علوم عرب و از فلاسفه 

بنام است.
گردشگران اگر بخواهند در سيراف بمانند مي توانند در خانه هاي محلي كه توسط 

بوميان منطقه كرايه داده مي شود، اقامت كنند.

»کسب وکار« از اماکن گردشگری یکی از تاریخی ترین  نقاط جنوب کشور گزارش می دهد

باستاني و رمزآلود  همچون سيراف 

کاردار علمي موزه آرميتاژ روسيه در گفت و گو با »کسب و کار« بيان کرد

تحقق تبادل فرهنگي موزه هاي ايران و روسيه
آرتيم آندرييويچ، محقق و كاردار دوم علمي موزه دولتي 
آرميتاژ روسيه است و در موزه آرميتاژ از زمان دانشجويي 
)مقطع دكتري( در سال 2007 مشغول به كار است. او از 
سال 2011 به ايران شناسي علاقه مند شده و تاكنون دوبار 
به ايران سفر كرده و از موزه هاي ايران بازديد كرده است. 
در ضمن علاقه مند به مطالعه تاريخ آســياي مركزي از قرن 18 تاكنون و ارتباط 
حكومت پارس بر خيوه و بخاراســت. اين محقق و تاريخ شــناس در گفت وگوي 
اختصاصي با »كسب و كار« در مورد وضعيت فعلي اين موزه و تبادل فرهنگي بين 

موزه هاي ايران و روسيه چنين مي گويد: 

  موزه دولتي آرمیتاژ ســن پترزبورگ به عنوان يکي از قديمي ترين 
گالري هاي هنري و بزرگ ترين موزه فرهنگي- تاريخي در دنیا چه كارهايي 

براي جلب گردشگران خارجي انجام مي دهد؟
اول اينكه، آرميتاژ با تاريخ غني خود يك موزه شناخته شده نه تنها در روسيه بلكه 
در تمام كشورهاي جهان اســت. اين موزه از لحاظ تعداد بازديد كننده در رده 15 
رنكينگ جهاني قــرار دارد و حدود 3 ميليون نفر در ســال از آن بازديد مي كنند. 
بودجه ســال 2014 اين موزه 6 ميليارد روبل )معادل با 200 ميليون دلار( است. 
شروع كار موزه به ســال 1852 ميلادي بر مي گردد كه از آن زمان آرميتاژ تبديل 
به موزه و درهاي آن بر روي عموم باز شد و شهرت بسيار زيادي در روسيه و ديگر 

كشورها كسب كرد. 
دوم اينكه، مــوزه آرميتاژ خــودش را تبليغ مي كنــد. تبليغ نه فقــط از طريق 
برنامه هــاي تلويزيونــي، راديويي و پخش پوســتر و نصب پلاكارد در سرتاســر 
شــهر، بلكه از طريق فعاليت هاي وســيع نمايشگاهي. ســوم اينكه، شعبه هاي 
موزه آرميتاژ نقش زيــادي براي شناســاندن آن به مردم ديگر شــهرها و حتي 
خارج از روســيه ايفــا مي كنند. بــراي مثال، مــا در شــهرهاي كازان، ويبورگ 
 و امســك در روســيه و در آمســتردام پايتخــت هلنــد شــعبه هاي بزرگــي 

داريم. 
و در آخــر بايد از نقــش مهم كارمنــدان موزه آرميتــاژ در معرفــي آن نام برد. 
كارمندان موزه آرميتاژ از مشــهورترين دانشــمندان و تاريخ شناســان روســيه 
هســتند. رئيس موزه آرميتــاژ ميخاييــل باريســوويچ پيوترووســكي يكي از 
معروف تريــن شرق شناســان روســيه و معــاون وي گئورگــي واديمووويــچ 
 ويلينباخــوف رئيــس هرالديــك )آرم شــناس( دولت فدراســيون روســيه 

هستند. 

  ايران هم از نظر تاريخي يکي از غني ترين كشورهاي جهان 
به شمار مي رود، 

آيا تاكنون موزه آرمیتاژ با موزه هاي ايران همکاري داشــته است؟ واگر 
نداشــته به نظر شــما لازمه ايجاد زمینه هاي همکاري موزه آرمیتاژ با 

موزه هاي ايران وجود دارد؟ 
من شــخصا درباره همكاري موزه آرميتاژ با موزه هاي ايراني چيزي نشنيده ام اما 
اميدوارم و خيلي تمايل دارم اين همكاري شــكل بگيرد. براي شــروع زمينه هاي 
خوبي در موزه آرميتاژ وجود دارد. ما در موزه آرميتاژ آثار مينياتوري بســياري از 
ايران داريم. اشيا تاريخي منحصربه فرد ايراني در اين موزه وجود دارد، به ويژه تعداد 
زيادي از هدايايي كه در دوره قاجار از طرف شاهان ايراني به حكمرانان روس اهدا 
شده است. درباره دوره هاي تاريخي ديگر مطمئن نيستم اما بيشترين هدايا مربوط 
به دوره قاجار است. حتما در جريان هستيد كه در دوره محمدشاه و ناصرالدين شاه 
تبادل هدايا به صورت فعالي بين دو حكومت روسيه و ايران صورت مي گرفت. براي 
مثال شما در سعدآباد توپ هايي داريد كه در زمان نيكولاي اول و توسط الكساندر 
دوم به ايران هديه شده اند و ايران هم از لحاظ تعدد اشيا تاريخي زمينه خوبي براي 
توسعه همكاري با موزه هاي روســيه دارد. هداياي تزارهاي روس نيز در موزه هاي 
شما بسيار است. مانند پرتره نيكولاي دوم و الكساندر دوم كه توسط هنرمندان و 
نقاشان برجسته آن زمان كشيده شــده اند و ديدن آنها قطعا براي روس ها جذاب 
خواهد بود. من به عنوان دبير علمي موزه آرميتاژ، به گسترش روابط فرهنگي ايران و 
روسيه علاقه دارم. ممكن است تاكنون به دليل مسائل سياسي زمينه هاي گسترش 
همكاري ها ايجاد نشده باشد ولي مطمئنم كه در آينده شاهد افزايش همكاري هاي 

فرهنگي بين دو كشور خواهيم بود. 

آيا غیر از موزه آرمیتاژ، موزه هاي ديگر روســیه بــا موزه هاي ايران 
همکاري داشته اند؟

متاسفانه در اين مورد هم چيزي نشنيده ام. درباره همكاري هاي فرهنگي ايران و 
روسيه در گذشته يك نمايشگاه هنرمندان اصفهاني در سن پترزبورگ برگزار شد كه 
روس ها در آنجا توانستند با هنر معاصر ايران آشنا شوند. همچنين شنيده ام به زودي 
ايران مي خواهد نمايشگاهي در روسيه برگزار كند و در آنجا هنر قالي بافي، منبت 
كاري و... خود را به نمايش بگذارد اما تا چه حد ايــن موضوع را مي توان همكاري 
فرهنگي دو جانبه ناميد جاي بحث دارد ولي به هرحال جاي خوشنودي دارد كه 

چنين برنامه هايي صورت مي گيرند. 

 به نظر شما چگونه دو كشور مي توانند همکاري هاي فرهنگي - تاريخي 
خود را افزايش دهند؟

مهم ترين مســاله اي كه مي تواند به گسترش روابط دو كشــور كمك كند  اراده و 
خوش نيتي مسئولان در ايجاد و گسترش اين روابط است. مسئولان هر دو طرف 
بايد بتوانند قطار توسعه همكاري هاي فرهنگي دو كشور را با قدرت هرچه تمام تر 
به جلو حركت دهند. از طرفي خود من هم مي توانم يكي از اين افراد باشــم. حتي 
بسياري را در روسيه مي شناســم كه به فرهنگ و تاريخ ايران علاقه زيادي دارند و 
مي توانند به نوبه خود به گسترش و تحكيم اين رابطه كمك كنند. درباره آثار هنري 
مي توانم بگويم براي روس ها نقاشي هاي سبك رئاليسم ايراني از آثار كمال الملك 
گرفته تا آثار ايمان ملكي جذابيت خاصي دارد. از ســوي ديگر، برگزاري نمايشگاه 
آثار محمود فرشچيان در روســيه نقطه عطفي در همكاري هاي فرهنگي دو جانبه 

بين دو كشور بود. 

 گردشگراني كه از موزه آرمیتاژ بازديد مي كنند چگونه به اقتصاد شهر 
سن پترزبورگ كمك مي كنند؟

شايد براي من پاســخ دادن به اين سوال كمي دشوار باشــد. موزه آرميتاژ حدود 
2000 كارمند دارد و ده ها هزار نفر نيز به صورت غير مســتقيم با موزه در ارتباط 
هستند. در فصل هاي خاص تعداد گردشــگران و بازديدكنندگان از موزه آرميتاژ 
بسيار بالا مي رود. ساختمان موزه آرميتاژ در اصل كاخ تزارهاي روسيه بوده و بعد 
به موزه تبديل شده است. اين ســاختمان اكنون در قلب شهر سن پترزبورگ قرار 
دارد و بازديد روزانه هزاران گردشگر زمينه خوبي براي رشد كسب و كار در اطراف 
 آن ايجاد كرده است. در ضمن برگزاري برنامه هايي مانند »شب طولاني موزه ها« 
)Long Night of Museums( كه يك رويداد فرهنگي جهاني اســت نيز به 

توسعه اقتصادي مشاغل زيادي كه با گردشگري مرتبط هستند كمك مي كند. 

  در ايران بیشتر مردم علاقه چنداني به بازديد از موزه ها و آشنايي با 
تاريخ خود نشان نمي دهند. مي توانید درباره فعالیت و برنامه هاي موزه 

آرمیتاژ براي جذب شهروندان روس توضیحاتي بدهید؟
درباره علت بي علاقگي مردم ايران به بازديد از موزه ها بايد جامعه شناســان ايراني 
تحقيق و بررسي كنند اما درباره مردم روسيه بايد بگويم اول اينكه موزه آرميتاژ به 
خاطر شهرتي كه دارد طرفداران و بازديدكنندگان زيادي به خود جلب مي كند. دوم 
اينكه غنا و تنوع اشيا تاريخي جذابيت فراواني براي اين موزه ايجاد كرده است. مثلا 
يونيفرم هاي نظامي رده هاي مختلف ارتش تزاري در قرون 19 و 20 در اين موزه به 
تفكيك موجود است. كاتالوگ ها و بروشورهاي موزه آرميتاژ به صورت 
منظم و فصلي چاپ و به عموم عرضه مي شوند 

كه شامل شرح وقايع تاريخي روسيه هستند. شهروندان با مطالعه آنها و آمدن به 
موزه مي توانند تمام اشيا متعلق به آن دوره ها را از نزديك ببينند. اگر مطالب ارائه 
شده در آنها كم باشد، شهرونداني كه خواهان اطلاعات بيشتر و ديدن اشيا منحصر 
به فرد تاريخي هستند با ارسال درخواست مي توانند به اطلاعات كافي دسترسي 

پيدا كنند و در صورت لزوم آن اشيا را از نزديك ببينند.  
در ادامه جواب سوال شــما بايد بگويم موزه آرميتاژ در بخش تبليغات بسيار فعال 
اســت به ويژه تبليغات در فضاي باز كــه آرميتاژ در اين زمينه فعاليت وســيعي 
دارد. همچنين آرميتاژ در بيشــتر برنامه هاي تلويزيوني نمايش داده مي شــود. 
برنامــه اي در كانال تلويزيوني »كولتورا« )فرهنگ( روســيه پخش مي شــود كه 
كلكســيون هاي اشــيا تاريخي موزه را پخش مي كند و مجري آن برنامه رئيس 
موزه آقاي ميخاييل باريســوويچ پيوترووسكي اســت. همچنين اخبار برنامه ها 
 و برگزاري نمايشــگاه هاي مــوزه آرميتاژ به طــور منظم از شــبكه هاي خبري

 پخش مي شود. 
اگر موزه هاي ايران به صورت فعال و منظم برنامه ها و نمايشگاه هاي متنوعي برگزار 
كنند و همچنين همكاري هاي خود را با موزه هاي ديگر كشــورها گسترش دهند 
مي توانند بازديدكنندگان زيادي را به خود جذب كنند و علاقه ايراني ها را به فرهنگ 

و تاريخ كشور خود كه يكي از بزرگ ترين تمدن هاي جهان است افزايش دهند. 

 چقدر با تاريخ و فرهنگ ايران آشنايي داريد؟
من در سال گذشته براي نخستين بار به اينجا آمدم و دو ماه در ايران بودم. در اين 
مدت از موزه هاي زيادي بازديد كردم. به گلستان، سعدآباد، موزه هنرهاي معاصر 
و موزه بنياد رفتم. براي من ديدن اشيا تاريخي اواخر دوره قاجار كه به روسيه هم 
مربوط مي شد خيلي جالب بود. دوره هخامنشــي به عنوان عصر طلوع امپراتوري 
پارس ها براي من جذابيت خاصي دارد. همچنين به مطالعه درباره قوم هاي ايراني 
زبان آسياي مركزي به ويژه سغديان علاقه دارم و هنر رئاليسم ايراني برايم بسيار 

تحسين برانگيز است. 

  چه توصیه اي به همکاران خود در ايران براي جذب مردم به تاريخ و 
فرهنگ گذشته خود داريد؟

چند سال پيش در سفري كه به تاجيكستان داشتم با اكبر تورسون يكي از محققين 
برجسته تاجيك ديدار داشتم و ايشان جمله اي به من گفتند: »هيچ سيستمي در 
انزوا نمي تواند توســعه پيدا كند«. براي همين خيلي مهم است تا با ايجاد پل هاي 
ارتباطي، روابط فرهنگي خود با ديگران را گسترش دهيم. به طور مثال ما بخشي از 
ميراث فرهنگي شما را داريم و شما هم بخشي از ميراث ما را و اين خود زمينه را براي 
تبادل فرهنگي فراهم مي كند كه به نوبه خود علايق دو كشور را نيز افزايش مي دهد 

و موجب همكاري هاي فرهنگي بين موزه ها، دانشمندان و هنرمندان مي شود. 
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اصناف

واسطه گري؛ معضلي كه اصناف و مردم 
چندين سال است با آن مواجه هستند و 
اقتصاد كشور ضربات سنگيني را از حضور 
اين افراد در بازار انواع كالاها متحمل شده 
است. مسئولان جديد اتاق تهران، از بدو 
شروع فعاليت خود، با برنامه ريزي هاي مختلف به دنبال ساماندهي 
ميدان بزرگ ميوه و تره بار تهران بودند؛ از طرفي پراكندگي حضور 
دلالان در بازار ساير كالاها هم وجود دارد و بايد منتظر ماند و ديد 
گستردگي برنامه هاي مسئولان جديد اتاق تهران و ايران تا چه حد 
مي تواند دست دلالان را از گرفتن نبض بازار صنوف مختلف در نقاط 

مختلف كشور كوتاه كند. 

ساماندهي شبكه توزيع كالا براي جلوگيري از دلالي
رئيس كميسيون ارتباطات اتاق اصناف تهران گفت: دلالان كالا 
را به صورت عمده خريداري يا احتكار مي كنند و اكثر اوقات شاهد 
هستيم كه از كمبود كالاها سوءاستفاده كرده و به فعاليت غيرقانوني 

خود بيش از پيش دامن مي زنند. 
علي توسطي در گفت وگو با »كســب وكار« افزود: مفهومي به نام 
شبكه توزيع وجود دارد كه اين شبكه علمي به صورت مويرگي، كالا 

را به كالبد جامعه تزريق مي كند. 
وي بهبود شرايط شبكه مصرف در اقتصاد خرد و كلان را ملزم به 
همكاري سازمان ها و نهادها با يكديگر دانست و تاكيد كرد: هيات 
رئيسه اتاق اصناف تهران ابتدا بايد رسالت خود را بر مبناي روشن 

شدن تكليف شبكه توزيع و طيف دلال مشخص كند. 
وي با اعلام اينكه بايد ديد مسئولان چه ميزان اين شبكه را قبول 
دارند، اظهار داشت: با ساماندهي شــبكه توزيع، دست دلالان از 
برهم ريختن بازار كوتاه مي شود و بازار شكلي هدفمند و منصفانه 

به خود مي گيرد. 
توسطي با اشاره به داشتن نگاه حمايتي به شبكه توزيع، تصريح كرد: 
اتاق بايد با اتحاديه ها در جهت بررسي مواردي كه رشد دلالي را به 
همراه دارد همفكري داشته باشد و بدين وسيله منافذي كه در اين 
شبكه منجر به رشد بخش دلالي مي شود را شناسايي كرده و در 

جهت برطرف كردن موانع چاره انديشي كنند. 
رئيس كميسيون ارتباطات اتاق اصناف تهران گفت: كنترل و نظارت 
بازار بدون همفكري با مسئولان صنفي غيرممكن است و پس از 
ادغام مجامع توليدي و توزيعي، نگاه اتاق به جلوگيري از فعاليت 

دلالان جدي تر شده است. 

آرامش بازار با حذف دلالان از چرخه توليد
نماينده شهرستان ديواندره استان كردستان در اتاق اصناف ايران 
گفت: واسطه گران بايد از چرخه توليد حذف شوند تا آرامش به بازار 
بازگردد.  هادي فلاحي افزود: اكنون اصناف در جايگاه مناسبي در 
كشور قرار گرفته اند و لازم است ضمن ايجاد تعامل با دستگاه هاي 
دولتي و سازمان هاي ذي ربط تلاش شود تا اصناف به عنوان يك 
سازمان مستقل تصميمات و مصوباتش قابليت اجرايي پيدا كند. 
همچنين رئيس اتاق اصناف ايران بايد كاملا هوشيار بوده و به زنگ 
خطرها واقف باشد تا بتواند با حذف واسطه گران از چرخه توليد و 

توزيع آرامش و ثبات را به اصناف هديه دهد. 
وي عنوان كرد: اتاق بايد اصناف را به تكنولوژي روز مجهز كند و 
بتواند شيوه هاي سنتي كار را حذف كرده و تكنولوژي و صنعت را در 

چرخه توليد و توزيع اصناف وارد كند و براي هدفمند كردن عملكرد 
اصناف آيين نامه هاي قانون نظام صنفي را با مطالبات اصناف منطبق 
كند.  فلاحي اظهار كرد: رئيس اتاق اصناف ايران بايد تعاملات لازم 
و ارتباط تنگاتنگ را با اتاق هاي اصناف شهرســتان ها واستان ها 
داشته باشد و تنها روي تهران تمركز و اشراف نداشته باشد، بلكه به 
همراه اعضاي هيات رئيسه و با برنامه ريزي هاي صورت گرفته از تمام 
اتاق هاي اصناف شهرستان ها بازديد كند و بتواند مشكلاتي همچون 

دلالي در شهرستان ها را هم از بين ببرد. 
وي تصريح كرد: هيات رئيســه دوره جديد اتاق اصناف ايران بايد 
خودشــان را از صنوف بدانند و دغدغه بازار برايشان مهم باشد و 
بدانند كه نمايندگان اتاق اصناف آنان را براي حل مشكلات صنوف 

انتخاب كرده اند. 

فعاليت دلالي در بازار لاستيك
يكــي از فروشــندگان لاســتيك در خيابــان اميركبير در 
رابطه با نحــوه فعاليــت دلالان در بازار تاير گفــت: افرادي با 
نفــوذ در شــركت هاي توليــد تايــر، پــس از خريــداري 
كالا، اجنــاس را بــه يكســري افــراد ديگر مي فروشــند و 
تايــر پــس از دســت به دســت شــدن توســط دلالان، در 
 اختيــار واحدهــاي صنفــي داراي پروانــه كســب قــرار 

مي گيرد. 
وي ادامه داد: جاي تعجب دارد كه بخش عمده اي از تايرها در ابتدا 
در شهرستان ها توزيع مي شود و پس از گذشتن از چرخه دلالان با 

افزايش قيمت به دست كسبه مي رسد. 
اين فعال صنفي در تشــريح نحوه ديگر دلالي در بازار تاير عنوان 

كرد: نوع ديگر دلالي بين شــركت ها و معدود فروشــندگاني در 
سطح بازار صورت مي گيرد و به عنوان مثال يك برند فقط به چهار 
فروشنده در بازار فروخته مي شــود و اين چهار نفر با اضافه كردن 
مبالغي ســليقه اي، تاير را در اختيار ما قرار مي دهند كه ناچار به 

خريد هستيم. 
وي افــزود: برخــي مديران فــروش شــركت ها با توزيــع تاير 
 به خريــداران خــاص خــود، نقــش دلال را بــازي مي كنند 

تا مدير فروش. 
اين فروشــنده لاســتيك اظهار داشــت: صنعت تاير به سمتي 
حركت مي كند كه فقط روي چرخــه دلالي مي چرخد و همين 
 عوامل باعث افزايش قيمت ها و به نوعي آســيب به اقتصاد كشور

 شده است. 

کارشناسان در گفت و گو با »کسب و کار« :

کنترل و نظارت بر بازار، بدون اصناف غیر ممکن است

مدير واحد بازرسي و نظارت اتاق اصناف 
ايران اظهار داشت: واحدهاي بازرسي 
اتاق هاي اصناف شهرستان ها همه روزه 
به صورت آنلاين گزارش هاي بازرسي 
از صنوف را به اتاق اصناف ايران ارسال 
مي كنند و اين اتاق همه توان خود را در زمينه نظارت و بازرسي از 

صنوف كل كشور به صورت منظم به كار گرفته است. 
سيدحســين فرجي در گفت وگو با »كســب و كار« ادامه داد: 
بالاترين ميزان تخلفات در چهارماه گذشــته، مربوط به نصب 
نكردن برچسب قيمت بر روي كالاها بوده است و اتاق به دنبال 
ايجاد فرهنگ نصب برچسب و ضرورت رعايت اين بند از قانون 

نظام صنفي است. 
وي با اعلام اينكه گران فروشــي، صادر نكردن صورتحساب و 
كم فروشــي از ديگرتخلفاتي اســت كه برخي صنوف مرتكب 
مي شــوند، تصريح كرد: بيشــترين عناوين تخلف در مهرماه 
ســال جاري مربوط به درج نكردن قيمت با 7 هزار و 20 فقره 
تخلف، گران فروشي با 5 هزار و 686 مورد تخلف و صادر نكردن 

صورتحساب با 2 هزار و 169 فقره تخلف بوده است. 

انعقاد آيين نامه در زمينه تامين منابع مالي بازرسي 
اصناف 

مديــر واحد بازرســي و نظارت اتــاق اصناف ايــران گفت: با 
هماهنگي هاي صورت گرفته ميان اتاق اصناف ايران و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت آيين نامــه اي در رابطه با تامين منابع 
مالي بازرسي اصناف منعقد شده اســت تا مشكلات مالي اين 

واحد برطرف شود. 
فرجي افزود: وجوهي كه بر اساس تبصره 7 ماده 72 قانون نظام 
صنفي از طريق خزانه در اختيار اتاق اصناف ايران قرار مي گيرد، 
بايد از طريق واحدهاي بازرســي و نظارت استان ها در اختيار 
شهرستان ها قرار گيرد تا اتاق ها نسبت به تامين هزينه هاي خود 
اقدام كنند.  وي از واريز مبالغي به واحدهاي بازرسي اتاق هاي 
شهرستان خبر داد و عنوان كرد: به دستور وزير صنعت، معدن و 
تجارت مبالغي از بخش بازرسي ها وصول خواهد شد و اين مبالغ 

در بين استان ها واريز خواهند شد. 
 مدير واحد بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران تعداد بازرسين 
اصناف كل كشور را بيش از 3 هزار نفر عنوان كرد و گفت: اتاق 
اصناف سعي دارد تا با تامين نياز مالي واحدهاي بازرسي اتاق هاي 
اصناف از به انحراف كشيده شدن بازرسين جلوگيري كرده و 
به طور حتم تقويت واحد بازرسي، كاهش تخلفات صنفي را به 

دنبال خواهد داشت. 

انجام بيش از350 هزار بازرسي از واحدهاي صنفي 
سراسر كشور در مهرماه

 به گزارش »كســب و كار« بيش از 350 هزار فقره بازرسي در 
مهرماه امسال از واحدهاي صنفي سراسر كشور توسط بازرسان 
واحد بازرسي و نظارت اتاق هاي اصناف سراسر كشور انجام شد 

كه بر اساس آمار و اطلاعات اعلام شده از سوي مديريت بازرسي 
و نظارت اتاق اصناف ايران، در مهرماه سال جاري از بخش هاي 
خرده فروشــي، عمده فروشــي، خدماتي، توليــدي، انبارها و 
سردخانه ها، 354 هزار و 960 فقره بازرسي از واحدهاي صنفي 

سراسر كشور صورت گرفته است. 
از اين تعداد 17 هزار و 897 مورد منجر به تشكيل پرونده شد 
كه ارزش ريالي اين پرونده ها 31 ميليارد و 937 ميليون و 358 
هزار و 97 ريال است كه براي رسيدگي به تعزيرات حكومتي، 

سازمان ها و ادارات ذيربط ارسال شده است. 

بر اســاس اين گــزارش، بعــد از بررســي هاي معمول و 
ارزيابي كارشناســان 13 هــزار و 417 فقره شــكايت قابل 
پيگيري تشخيص داده شــد و از كل شكايات قابل پيگيري 
18 درصد منجر بــه رضايت شــاكي، 27 درصد متخلف، 
 43 درصــد غيــر متخلف و 12 درصد دردســت بررســي

 است. طي اين دوره از مجموع 13 هزار و 923 فقره شكايت 
توسط واحدهاي بازرسي و نظارت اصناف كشور 64 درصد در 
بخش كالا و 36 درصد در بخش خدمات است كه از مجموع 
شــكايات دريافتي 21 درصد به صورت حضوري، 62 درصد 

 تلفني و 17درصد به صورت كتبي دريافــت و رســــيدگي
 شده است.

هفت هزار و بيست فقره تخلف مربوط به درج نكردن   
برچسب قيمت

گزارش هــاي رســيده حاكــي اســت كــه در مهــر مــاه 
ســال جــاري، ميــوه و مركبــات، صيفي جــات، حبوبات، 
نان، گوشــت قرمــز، مــواد لبني و لاســتيك خــودرو در 
 مقايســه با ماه گذشــته با افزايــش چند درصــدي روبه رو

 بــود.  همچنيــن بيشــترين تخلفــات صــورت گرفته در 
مهــر مــاه ســال جــاري، در حــوزه كالا مربوط بــه نان، 
 ميــوه ومركبــات، صيفي جــات، حبوبــات، گوشــت مرغ، 
بخــش  در  قرمــز  گوشــت  لبنــي،  مــواد 
آرايشــگران و  امــلاك  مشــاوران  و   خدمــات 
 بود.  بيشــترين عناوين تخلف مربوط به درج نكردن قيمت با 
7 هزار و 20 فقره تخلف، گران فروشــي با 5 هزار و 686 مورد 
 تخلف و صادر نكردن صورتحساب با 2 هزار و 169 فقره تخلف 

بود. 

مدير واحد بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران در گفت وگو با »کسب و کار«  اعلام کرد

بازرسي از صنوف کشور به صورت آنلاين 
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

آگهي دهنده هــاي باتجربه دائم تلاش مي كنند تا از ماهيت خود خارج شــوند و دنيا را با چشــم و قلب 
مشتريان شان ببينند. اصول زير مجموعه اي از باورها و روش هايي است كه براي افزايش شانس موفقيت 

در تبليغات اثبات  شده اند. 

اصليكم:بازاريابيدربارهاحتمالاتاستنهپيشبينيها
رفتار انسان نسبي است نه مطلق. انسان  ها آزاد هستند و در موقعيت هاي متفاوت رفتارهاي مختلفي دارند 
كه موقعيت ها هم به طور غيرمنتظره اي تغيير مي كنند و هيچ گاه نمي توانيد از انسان انتظار داشته باشيد 

كاري كه مي خواهيد را انجام دهد. 
اگر نتايج گذشته را بررسي كنيد مي توانيد بفهميد كه در گذشته چه رخ داده و چه چيزي كارايي داشته 

است، ولي تضميني براي اينكه براي امروز يا فردا هم موثر باشد، وجود ندارد. 
آگهي دهندگان دورانديش مي دانند كه بازاريابي همواره يك ســرمايه گذاري براي آينده است آن هم به 
وسيله متغيرهايي كه بيشتر آنها قابل كنترل نيستند. پس مي توان گفت بازاريابي يك سرمايه گذاري بدون 
تضمين بازگشت سرمايه است. مي توان اين عدم قطعيت را كاهش داد، اما حذف كلي ريسك آن غيرممكن 

است. آگهي دهندگان دورانديش در هر تصميمي كه مي گيرند اين ريسك 
را در نظر دارند. 

اصلدوم:بگذاريدمشتريجلوترازشماحركت
كند

يكي از راه هاي مقدم كردن مردم، اســتفاده از تحقيقات 
بازار است. اگر فكر مي كنيد ارتباطات بازاريابي راهي براي 
گفتگو با مشتريان است، پس تحقيق كنيد مردم در كجا 
دوست دارند چه چيزي را بشنوند يا نشنوند و آيا محصول 
و ارتباطات شــما همان چيزي اســت كه مي خواهند 
بشنوند. اگر باهوش باشيد، محصول و ارتباطات شما متاثر 

از خواسته بازار هدف خواهد بود. 

اصلسوم:همهچيزرايكيوهمراستاكنيد
مشتريان دوست دارند به قولي كه ديروز داديد امروز و فردا هم 

وفادار باشيد. به دنبال برندهايي هستند كه به چيزي كه ارائه 
مي كنند اعتماد داشته باشند. بنابراين بايد همه چيز را يكي كنيد. 

محصول، قيمت، تبليغ، وعده هــاي بازاريابي، پيامي كه از طرف 
رسانه ها و اشخاص مختلف ارسال مي كنيد و… را يكي كنيد.

 
اصلچهارم:تئــوريالاكلنگبــاريكالندرباره

رفتارهايانساني
امروزه بازاريابي بسيار پيچيده شــده است. بازار به هزاران گروه 

كوچك تقسيم مي شــود. ممكن است رقبا از كشورهايي 
ديگر يا صنايعي كاملا بي ربط باشند. 

رسانه ها همه جا هستند از موبايل گرفته تا ديوارهاي 
شــهر. يك ابزار ســاده براي پرداختن به همه اين 
پيچيدگي ها وجود دارد به نــام تئوري »الاكلنگ 
باري كالن درباره رفتارهاي انساني« كه از اين تئوري 

براي ساده تر كردن تصميمات پيچيده  بازاريابي استفاده 
مي شود. اين تئوري بيان مي كند رفتار انساني همچون الاكلنگي از 

ترس و نياز است. وقتي نياز سنگين تر از ترس باشد عمل مي كنيم. وقتي 
ترس سنگين تر باشد، عمل نمي كنيم. تيپر كورولاري مي گويد: وظيفه 

ما به عنوان آگهي دهنده اين اســت كه ترس را كنار بگذاريم و به نياز 
بپيونديم. سپس الاكلنگ كار مي كند و مشتري ميليون ها دلار 

خريد مي كند يا به دنبال خريد بيشتر مي رود. پس وظيفه شما 

به عنوان آگهي دهنده، افزايش نياز مشتري به كمك ابزارهاي بازاريابي است كه در اختيار داريد: طراحي 
 محصول، آگهي و پيام. همچنين وظيفه شــما كاهش ترس آنها با درخواســت انجام عملي كم ريسك

 است. 

اصلپنجم:برايپولدارشدنبايدممتازباشيد
اگر تمام پول ها و وقت هاي دنيا را داريد ديگر نياز نيست استراتژي داشته باشيد؛ اما اگر بودجه محدودي 
داريد لازم است استراتژي داشته باشيد. مراقب باشيد، سعي نكنيد براي همه مردم، همه چيز را ارائه كنيد. 
 با گسترش شبكه كاري خود بدون استثنا كردن كسي، در واقع در حال كاهش دادن شانس موفقيت خود 

هستيد. 

اصلششم:يكآگهي،يكايده
براي يك شــخص عادي كمتر از نيــم ثانيه طول مي كشــد تا تصميــم بگيرد به آگهي شــما توجه 
كند يا نكنــد؛ يعني اينكــه، جذاب تريــن موضوع را بــه گونه اي بــه كار ببريد تا نخســتين چيزي 
باشــد كه ديده يا شــنيده مي  شــود. مطالعات نشــان مي دهد حتي وقتي تصميم گرفتيد به يك 
آگهي توجــه كنيد، هنوز هــم آن را ســطحي مي خوانيد تا بــه نقطه موردعلاقه برســيد، 
ابتدا تيتر يــا تصوير اصلي، ســپس عكس هاي جانبــي و توضيحات عكس، ســپس 
لوگو با شــعار تبليغاتــي؛ آن هم درصورتي كه اينها جذابيت داشــته باشــند؛ آن  
وقت متن اصلــي آگهي را مي خوانيد. مردم ســطحي مي خوانند تــا در زمان و 
انرژي صرفه جويي كنند. ارائه فهرســت بلندي از نظرات، بــراي خوانندگان 
 يا بينندگان كار نادرســتي اســت؛ هر آگهي فقط بايد يك ايده اصلي داشته 

باشد. 

اصلهفتم:هممرتبطوهمخاصباشيد
هدف شما به عنوان يك آگهي دهنده يا شركت اين است كه چنان تفاوت مهمي 
ايجاد كنيد كه موجب شود مشتري شما را به رقباي ديگر ترجيح دهد؛ يعني 
چيزي كه انتظارش را داريد. آگهي ها بايد براي مخاطبين مرتبط و 
غيرمنتظره باشند. مرتبط بودن موجب مفيد بودن و غيرمنتظره 
بودن موجب موردتوجه قرار گرفتن مي شود. تنها تعداد كمي 
از آگهي ها مرتبط و غيرمنتظره هســتند. شما بايد هر دو 

باشيد. 

اصلهشتم:اولميوههايدمدسترابچينيد 
سودآورترين بازار هدفي كه مي توانيد داشته باشيد، مشتريان 
كنوني شما هستند. اسم شما را مي شناسند، اعتبارتان را باور دارند، از شما تجربه خوبي دارند، 

به شما وفادار هستند و خريد از شما را كم ريسك مي دانند. 
در بسياري از كسب وكارها، ايجاد بانك اطلاعات مشتريان به شركت ها اين امكان را مي دهد تا 
باارزش ترين آنها را شناسايي كنند. حتي مي توانيد بانك اطلاعاتي درست كنيد كه پيش بيني 

كند كدام يك از مشتريان، كالاهاي ديگر شما را هم خريداري خواهند كرد. 

اصلنهم:ازادعاهايبياساسپرهيزكنيد
آزمايش هاي مكرر تبليغات نشان مي دهد مشــتريان در معرض كلمات مهم، ادعاهاي غلو شده و 

عكس هاي غيرواقعي هستند. 
امروزه برطرف كردن شك مردم تقريبا غيرممكن شده اســت. آنها براي باوركردن پيام شما به دلايل 
قدرتمند نياز دارند نه مزخرفاتي كه موجب باور نكردن آنها شود. نخستين و بهترين راه براي 
اجتناب از چرندگويي، غلو نكردن است. كمتر تعهد بدهيد بيشتر ارائه كنيد. تبليغات 
با وعده دادن موجب انتظار مي شود. وقتي بيش ازحد وعده مي دهيد درواقع در 
حال نااميد كردن مشتريان و آســيب زدن به اعتبار ارتباطات آينده هستيد. 

هميشه ادعاهاي تبليغي خود را بررسي كنيد تا فراتر از توانايي شما نباشد. 
www.modiresabz.com

۹اصلتبليغاتموفق

بازاريابي انگيزه آفرين چيست؟
با هدف قرار دادن نيازهاي افراد و وعده برآورده سازي 
آنها با ادغام شدن با احساسات افراد نوعي بازاريابي 
به نام بازاريابي انگيزه آفرين پديــد مي آيد. روبرت 
ايمبريال در كتاب »بازاريابي انگيزشــي« اين اصل 
را با مشــخص كــردن 5 »انگيزاننده احساســي« 
اوليه كه مشــوق مردم براي خريد هستند، بيشتر 
توضيح مي دهد: »ترس، عشق، محصولات رايگان 
و حراجي ها، كســب درآمد بي دردسر و به حقيقت 
تبديل كردن آرزوها.« ســپس روش استفاده از اين 
ابزار احساسي در برنامه هاي بازاريابي را به شما نشان 
مي دهد. ايمبريال توصيــه مي  كند كه فرصت هاي 
باورنكردني بازاريابي مطرح شــده در اين كتاب را از 
دست ندهيد. او معتقد است اگر موفق شويد، همه 
دوست تان خواهند داشــت و تاكيد مي كند اگر به 
درستي از اين انگيزاننده ها اســتفاده كنيد، چنان 
درآمدي كسب مي كنيد كه خوابش را هم نمي ديديد. 
اگر در همه جنبه هاي آگهي هــا و تبليغات خود به 
درستي از آنها استفاده كنيد، مي توانيد يك سيستم 
بازاريابي ايجاد كنيد كه فروش پايدار شــما را براي 
ســال ها تضمين كند. عوامل احساسي كه منجر به 

خريد مي شوند عبارتند از: 
۱-ترسدربازاريابيانگيزهآفرين

ترس نخستين انگيزه احساسي است. اگر مردم بدانند 
برداشتن يك گام خاص، باعث التيام ترس شان خواهد 

شد، انگيزه اي براي اقدام پيدا مي كنند. 
۲-عشقدربازاريابيانگيزهآفرين

اين انگيزه قوي احساسي در سه سطح اتفاق مي افتد: 
»ارتباط، عشــق و ازدواج« مردم به عشق و ارتباط 
رودررو علاقه زيــادي دارند. اگر راهــي براي ايجاد 
ارتباط به مشتري احتمالي پيشنهاد كنيد، پيام شما 
اثر عميق تري خواهد داشت. از عباراتي مثل »به ما 
بپيونديد« استفاده كنيد و فرصت هاي ايجاد شبكه 

به وجود آوريد. 
۳-كالاهايرايگانوفروشهايفوقالعاده

دربازاريابيانگيزهآفرين
حس به دســت آوردن يك كالا يــا خدمات بدون 
پرداخت هزينه انگيزه بسيار زيادي را براي مشتري 
ايجاد مي كند. كالاي رايگان ارائه شــده حتما نبايد 
ارزش زيادي داشته باشد يا حتما نبايد توسط شما 

توليد شود. 
www.irantableegh.org

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

بايد ياد بگيريد كه هيچ وقت عقب 
ننشــينيد و خود و ســازمان تان را 

مسكوت نگه نداريد.
 هميشــه براي بهتر شــدن كاري 

هست كه مي توانيد انجام دهيد. 
 ممكــن اســت امــروز توانايي ها 
و مهارت هاي زياد و عالي داشــته 
باشــيم اما با وجود خــوب بودن 
آنهــا، مهارت هاي ما بايــد مداوم 
رشــد كند. مديــران فوق العاده و 
موفق هميشــه در حال يادگيري، 
مطالعه و رشــد دادن خودشــان 
هســتند و بــا رشــد خودشــان 

 سازمان شان را هم رشد مي دهند.
 در دنياي امروز تغييرات با سرعت 
بالايي در حال رخ دادن هســتند و 
ما بايد هميشــه خودمان را به روز 
نگه داريــم و بــراي رســيدن به 
 موفقيت بايد سطح خودمان را بالا 

بكشانيم. 
ايــن به روز بــودن فقــط در مورد 
شخص شما به عنوان مدير سازمان 
نيســت، بلكه بايد بتوانيد سازمان 
و كاركنان ديگــر را نيز به روز كنيد 
 و آنها را بــا دانش های روز آشــنا 

كنيد.

خودتان را   به   روز كنيد

دانشگاه مي كي موتو )Mikimoto( ژاپن با مجمع 
مديران دانش بنيان ايران قرارداد همكاري امضا كرد

 Mikimoto طي قرارداد رسمي مجمع مديران دانش بنيان ايران با دانشگاه معتبر 
ژاپن مقرر شد از ژانويه  دوره هاي آموزشي تخصصي مديريت در ايران برگزار شود. 
در نخستين قدم دوره عالي مديريت استراتژيك به صورت غيرحضوري و از طريق 
ويدئوكنفرانس به مديران برجســته ايراني ارائه خواهد شد. همچنين اين دانشگاه 
آمادگي خود را براي صدور مدرك PHD مديريت براي مديراني كه شــرايط لازم 
راداشته و پايان نامه خود را تحت نظارت اساتيد دانشگاه Mikimoto ارائه كنند، 
اعلام كرد. براي اين منظور مديران ايراني بايستي يك نوآوري در مديريت سازمان خود 
در قالب پايان نامه دكترا ارائه كنند. داشتن مدرك فوق ليسانس و گذراندن دوره هاي 

مديريتي و تجربه كافي در حوزه مديريت از الزامات اخذ اين مدرك باارزش است. 
رياست دانشگاه Mikimoto افزود: PHD بالاترين درجه علمي يا مدرك نهايي در 
هر علمي است كه معمولا به شخصي اعطا مي شود كه صاحب فلسفه و اجتهاد علمي 
در علم مورد نظر تشخيص داده شود. مدرك  PHDمديريت اين دانشگاه به صورت 

پژوهش محور صادر مي شود. 

كنگره ملي بانوان كارآفرين ايران برگزار مي شود
بزرگ ترين گردهمايي بانوان مدير كشور در »كنگره ملي بانوان كارآفرين ايران« در 
مركز همايش هاي بين المللي صدا و سيماي ج. ا. ا در بيستم تيرماه 97 برگزار مي شود. 
اين كنگــره براي رســيدن به اهــداف افــق 1404، تعاملات كاربــردي جهت 
ايجاد بســتر مناســب براي فعاليت بانوان در حــوزه خدمات، توليــد و تجارت و 
 بررســي راهكارهاي بهبود فضاي كســب وكار با توجه به آرمان  هــاي اقتصاد م

قاومتي برگزار خواهد شد. 
همچنين خاطرنشان مي شود در اين كنگره از يكصد بانوي موفق و فعال در حوزه هاي 
مختلف مديريت پس از ارزيابي و كارشناسي توسط شوراي سياست گذاري مراسم به 

عنوان كارآفرين موفق تجليل به عمل خواهد آمد. 
مراسم ويژه سوگندنامه تعهد به كارآفريني از ديگر برنامه هاي اين كنگره ملي بوده 
و در اين مراسم بانوان مدعو سوگند ياد مي كنند براساس آموزه هاي خود در حوزه 

كارآفريني همواره به كارآفريني و ايجاد اشتغال براي جوانان كشور متعهد باشند. 

رتبه بندي مهارتي مديران و كارآفرينان در تراز جهاني 
مجمع بين المللي اعتبارسنجي ســوئيس )BAF( كه يكي از معتبر ترين مجامع 
بين المللي براي مميزي، پايش و رتبه بندي مديران در دنياست، به دنبال برجام و 
برداشتن تحريم هاي بين المللي است. اين مجمع پس از مذاكرات فشرده در ايران 

فعال شده و براي مديران ايراني گواهينامه رتبه بندي با عنوان IPC صادر مي كند. 
تمامي مديران ايراني كه صلاحيت شان در BAF تاييد شود و موفق به اخذ جايزه 
IPC شوند مديران در تراز جهاني محسوب شده و كشورهاي پيشرفته براي جذب 
و بهره مندي از توان مديريتي آنها استقبال مي كنند. برگزيدگان اين جايزه جهاني 
)IPC( طي مراسمي در تيرماه 1397 در مركز همايش هاي بين المللي صدا و سيما 

با حضور نماينده BAF معرفي مي شوند. 
توضيح اينكه در صورت احراز صلاحيت جايزه بين المللي IPC در سه سطح نقره، طلا 

و الماس )بسته به نمره احرازشده در جلسات مميزي( ارائه مي شود. 

چرا بعضي افراد هرگز موفق نمي شوند؟
موفق بودن با واژه ها و تعاريف گوناگوني توصيف مي شــود، اما موفق نشدن و شكست 
هميشه به يك روش توصيف مي شود: »شكســت، ناتواني فرد در دستيابي به اهداف 
زندگي اش است، حال اين اهداف هرچه كه باشد«. در اين مقاله، 4 مورد از عوامل شكست 

افراد در دستيابي به اهداف شان و نرسيدن به موفقيت مطرح شده است. 

۱.آنهاارزشزمانرادركنميكنند
ريچارد برنسون مي گويد: »افراد موفق مي دانند كه زمان، خود به تنهايي ارزشمندتر از پول 
است«. افراد ناموفق براي زمان خود ارزش قائل نمي شوند. آنها در هر جايي و هر زماني 

ديده مي شوند، زيرا توانايي اختصاص زمان براي اهداف خود را ندارند. 
به عبارت ديگر كارهاي آنها مرتب روي هم تلنبار مي شود، زيرا زمان كافي براي كارهاي 
قبلي خود تخصيص نداده اند. بنابراين تحقق اهداف شــان هميشه به تعويق مي افتد. 
مهارت هاي مديريت زمان و قدرت نه گفتن، گامي براي دستيابي به موفقيت در زندگي 

شماست. 

۲.آنهاكارهاييانجامميدهندكهدرمسيراهدافشاننيست
روي ديزني مي گويد: »تصميم گيري، زماني كه مي دانيد ارزش هاي تان چه هســتند 
سخت نخواهد بود«. هرچه هدف مهم تر باشد، در سلسله مراتب ارزش هاي تان در مرتبه 
بالاتري قرار خواهد داشت و وقت و انرژي بيشتري براي آن خواهيد گذاشت. هرچه هدف 
كم اهميت تر باشد، در سلسله مراتب ارزش هاي تان مرتبه پايين تري به خود اختصاص 
خواهد داد و زمان و انرژي كمتري نياز خواهد داشت. افراد ناموفق كارهاي زيادي انجام 
مي دهند، اما اين كارها اثربخش نيست زيرا در مسير اهداف شان نيست و كارهاي پراكنده 
و بي هدفي محسوب مي شوند. نوشتن اهداف و استراتژي هايي كه مي تواند به تحقق اين 
اهداف كمك كند، شما را در تشخيص كارهايي كه به اهداف تان نمي رساند، ياري مي كند. 

۳.آنهاهرگزچيزيبهسطحفعلينميافزايند
استفان كاوي مي گويد: »به نظر مي رسد افراد فكر مي كنند كه موفقيت در يك حوزه 
مي تواند شكست در حوزه هاي ديگر را جبران كند؛ اما واقعا مي تواند؟ اثربخشي واقعي به 
تعادل نياز دارد«. اگر رئيس تان به شدت از شما كار مي كشد كه باعث شده واقعا از شغل تان 
متنفر شويد، اين دليل نمي شود كه كارتان را متوقف كنيد يا آن را در حد متوسط انجام 
دهيد. شما براي حضور در آن سازمان پول دريافت مي كنيد، بنابراين كارتان را صحيح 
انجام دهيد. افراد ناموفق افرادي هستند كه از گرفتن امتيازات بد ناراحت نيستند و به خود 
زحمت نمي دهند تا روش هاي موثري كه به توانايي آنها كمك كند و باعث ارتقاي سطح 

فعلي آنها شود، پيدا كنند. 

۴.آنهامحدوديتهاييبرخودتحميلميكنند
اوپرا وينفري مي گويد: »شما درواقع آن چيزي هســتيد كه به آن اعتقاد داريد«. افراد 
ناموفق تمايل دارند جملاتي اين چنين بيان كنند: »من در رياضي و محاسبات خوب 
نيستم«، »من از مطالعه متنفرم« يا »من فكر مي كنم توانايي راه اندازي كسب و كاري 

موفق را ندارم«. 
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